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– Zdrowe od˝ywianie jest bardzo
wa˝ne. Gdyby ludzie zdrowo si´
od˝ywiali, w szpitalach wystarczy-
∏aby 1/2 ∏ó˝ek, 1/2 piel´gniarek
i 1/2 lekarzy – powiedzia∏ prezes
Zak∏adu DoÊwiadczalnego Instytu-
tu Zootechniki Paƒstwowego In-
stytutu Badawczego Grodziec Âlà-
ski, doc. Karol W´glarzy. 

Od1946 roku, niedaleko
Skoczowa, dzia∏a Insty-

tut badajàcy problematyk´
funkcjonalnej – czyli zdrowej –
˝ywnoÊci. Jak podkreÊla doc.
W´glarzy, zdrowe od˝ywianie
wp∏ywa pozytywnie na nasze
zdrowie, samopoczucie, na nasz
wyglàd. 

˚ywnoÊcià funkcjonalnà zaj-
muje si´ ÊciÊlej jedno z gospo-
darstw nale˝àcych do Zak∏adu –
Gospodarstwo Ekologiczne w Ja-
worzu. Prowadzi si´ tam ekolo-
gicznà – na bazie naturalnych
nawozów – upraw´ roÊlin. Na-
st´pnie mieszankami tych roÊlin
karmi si´ hodowane tam owce.
Jeszcze w tym roku planowane
jest powi´kszenie gospodarstwa
o krowy rasy czerwonej, trzody
chlewnej rasy pu∏awskiej i z∏ot-
nickiej oraz drobiu. W nast´p-
nym roku planuje si´ uruchomie-
nie na terenie gospodarstwa mini
ubojni i przetwórni ekologicznej.
Ma s∏u˝yç ekologicznej produkcji
mi´sa: jagni´cego, ciel´cego i dro-
biowego. Produkty te majà byç
nast´pnie sprzedawane na rynku
bielskim. 

Zak∏ad, oprócz Jaworza
i Grodêca, posiada jeszcze gospo-
darstwa w czterech innych miej-
scach: w Bielance, Roztropicach,
Lipowej i w Kostkowicach. 

Na uwag´ zas∏uguje to ostat-
nie ze wzgl´du na znajdujàcà si´
tam ferm´ byd∏a, trzody chlew-

nej i agrorafineri´. Celem dzia∏a-
nia agrorafinerii jest produkcja
biodiesla, który wykorzystuje si´
na w∏asne potrzeby we wszyst-
kich gospodarstwach Zak∏adu.
W czasie produkcji biopaliwa po-
wstajà produkty uboczne: glice-
ryna i makuch rzepakowy. Pro-
dukty te dodaje si´ do paszy
zwierzàt. OkreÊlaniem ich warto-
Êci od˝ywczych i doborem opty-
malnych proporcji stosowanych
w paszach zajmuje si´ utworzo-
na w 2007 roku Samodzielna Pla-
cówka Naukowa, gdzie realizuje
si´ tematy Zagadnienia Badaw-
czego nr 23 pt. „WartoÊç pokar-
mowa materia∏ów paszowych
z produkcji biopaliw i ich efek-

tywnoÊç w ˝ywieniu zwierzàt”.
Sà one podzielone na 9 cz´Êci
i dotyczà w∏aÊciwoÊci tych pro-
duktów w ˝ywieniu byd∏a, trzo-
dy chlewnej, owiec, drobiu, króli-
ków i ryb, g∏ównie karpia. 

Jednym z najwi´kszych osià-
gni´ç naukowych Zak∏adu jest
stworzenie knurka transgenicz-
nego. Poniewa˝ stwierdzono, ˝e
Êwiƒskie organy takie, jak serce,
wàtroba, trzustka czy nerki fi-
zjologicznie i anatomicznie ni-
czym si´ nie ró˝nià od ludzkich,
dlatego te˝ na Êwini postanowio-
no skupiç ca∏à uwag´. 

Jak wyjaÊnia doc. W´glarzy,
transgeneza polega na zmianie
genomu zwierz´cia. Zwierz´ce
organy mogà s∏u˝yç cz∏owieko-

wi po ich przyj´ciu bez powi-
k∏aƒ. Transplantacj´ narzàdów
potomstwa knurka transgenicz-
nego przeprowadza zespó∏ prof.
Smoràga z Instytutu Zootechni-
ki Paƒstwowego Instytutu Ba-
dawczego w Krakowie wspólnie
z uczonymi z placówek medycz-
nych, w tym m.in. ze Âlàskiej
Akademii Medycznej w Katowi-
cach.

Zak∏ad wspó∏pracuje te˝ z za-
granicznymi placówkami na-
ukowymi m.in. z Gumpenstein
(Austria) i Bolzano (W∏ochy).
Wspó∏praca polega na wymianie
doÊwiadczeƒ mi´dzy tymi oÊrod-
kami. W tym celu organizuje si´
wspólne konferencje i semina-

ria. Dokonywane sà te˝ wymia-
ny studentów i doktorantów po-
mi´dzy tymi placówkami. 

W najbli˝szym czasie spodzie-
wamy si´ zmiany statusu Zak∏a-
du na Centrum Badawczo-Roz-
wojowe. Ponadto wybudowana
ma zostaç biogazownia, instala-
cja solarna i si∏ownia wiatrowa,
których zadaniem b´dzie produ-
kowanie tzw. „czystej” energii.
Dà˝y si´ tak˝e do przekszta∏ce-
nia gospodarstwa grodzieckiego
na ekologiczne. 

Zuzanna ˚ydek

NAUKA / ZAK¸AD DOÂWIADCZALNY 
INSTYTUTU ZOOTECHNIKI PIB W GRODèCU ÂLÑSKIM

By ˝y∏o si´ zdrowiej

Zak∏ad DoÊwiadczalny ZDiZPIB Grodziec Âlàski – ferma byd∏a
Kostkowice.

NowoczesnoÊç, tradycja, dba-
∏oÊç o bezpieczeƒstwo – to ce-
chy charakterystyczne Zak∏a-
dów Tworzyw Sztucznych Gam-
rat SA z Jas∏a. Jako Spó∏ka
Skarbu Paƒstwa doskonale ra-
dzi sobie na rynku krajowym
i zagranicznym, wdra˝ajàc in-
nowacyjne technologie w prze-
twórstwie tworzyw sztucznych.
W tegorocznej edycji konkursu
Innowacja Roku 2008 Spó∏ka
Gamrat zg∏osi∏a trzy nowoÊci:
elastycznà wyk∏adzin´ homo-
genicznà, produkowanà nowa-
torskà metodà prasowania
o nazwie Norma 43, system
rynnowy Gamrat Magnat oraz
podsufitk´ laminowanà drew-
nopodobnà. 

Najwy˝szej jakoÊci
wyk∏adziny

Gamrat SA mieÊci si´
w pierwszej trójce producen-
tów wyk∏adzin obiektowych
na Êwiecie. Inwestycja w no-
wà lini´ technologicznà po-
zwoli∏a na produkcj´ nowo-
czesnych wyrobów. Wyk∏a-
dzina Norma 43, dzi´ki g∏ad-
kiej powierzchni zabezpieczo-
nej poliuretanem PUR posia-
da bardzo dobre w∏aÊciwoÊci
u˝ytkowe. Jest odporna na
wgniecenia i inne uszkodze-
nia mechaniczne. Bezkierun-
kowy wzór i bogata kolekcja
24 kolorów umo˝liwia wyko-
nywanie ciekawych aran˝a-
cji pod∏óg. Ponadto wyk∏adzi-
na Norma 43 ma w∏asnoÊci
rozpraszania ∏adunków elek-

trostatycznych. Mo˝e byç
stosowana w obiektach u˝y-
tecznoÊci publicznej o bardzo
du˝ym nat´˝eniu ruchu.
Uruchomienie produkcji wy-
k∏adzin prasowanych oraz
modernizacja istniejàcych li-
nii technologicznych spra-

wia, ˝e w zakresie produkcji
wyk∏adzin firma Gamrat
w zasadzie nie ma konkuren-
cji w Polsce. 

Na ka˝dy dach

Firma Gamrat SA jako
jedna z pierwszych na rynku
rozszerzy∏a swojà bogatà
ofert´ podsufitek PVC o pod-
sufitk´ laminowanà drewno-
podobnà, która ∏àczy w sobie
pi´kno drewna z funkcjonal-
noÊcià PVC. – Dotychczas
podsufitka by∏a barwiona
w masie, innowacyjnoÊç po-
lega na dodatkowym zasto-

sowaniu specjalnej folii z de-
seniem, co podnosi atrakcyj-
noÊç produktu – mówi An-
drzej Czajka, prezes zarzàdu
Gamrat SA. Wprowadzenie
na rynek nowoczesnego sys-
temu rynnowego Gamrat
Magnat pozwoli∏o wyjÊç na-
przeciw Êwiatowym tenden-
cjom. UnowoczeÊnienie pole-
ga na po∏àczeniu tradycyjne-
go PVC z innowacyjnym
tworzywem akrylowym. 

Dzi´ki temu system rynno-
wy Gamrat Magnat jest od-
porny na ekstremalne warun-
ki atmosferyczne, nie wyma-
ga konserwacji oraz dzi´ki
wytrzyma∏oÊci na promienio-
wanie s∏oneczne przez lata za-
chowuje trwa∏y i g∏´boki ko-
lor. NowoÊcià jest tak˝e za-
stosowana kolorystyka. Gam-
rat Magnat jest dost´pny
w czterech kolorach: wiÊnio-
wym, zielonym, miedzianym
i srebrnym. 

W szerokiej ofercie pro-
duktowej firmy Gamrat
SA znajdujà si´ równie˝: fo-

lie izolacyjne FolGam, mem-
brany dachowe DachGam,
ok∏adziny Êcienne FORUM,
systemy rynnowe z PVC,
w´˝e i przewody elasty-
czne oraz systemy rurowe
z PVC-U i PE.

Gamrat SA

Odbiorcami produktów
spó∏ki Gamrat sà przede
wszystkim klienci instytucjo-
nalni – szpitale, szko∏y, hote-
le oraz inne instytucje u˝y-
tecznoÊci publicznej oraz fir-
my wykonawcze, realizujàce
inwestycje w zakresie infra-
struktury (woda, kanaliza-
cja, gaz) na rzecz jednostek
samorzàdu terytorialnego.
Gamrat SA jest jednym
z najwi´kszych przetwórców
tworzyw sztucznych w Pol-
sce, liczàcym si´ w Europie.
Czo∏owe miejsce wÊród pro-
ducentów, a przede wszyst-
kim zaufanie klientów firma
zawdzi´cza ponad 70-letniej
tradycji oraz stale wprowa-
dzanym innowacjom gwa-
rantujàcym najwy˝szà ja-
koÊç produktów. Spó∏ka
wspó∏pracuje z firmami m.in.
z Wielkiej Brytanii, Rosji
i Hiszpanii. Wyroby firmy
spe∏niajà mi´dzynarodowe
standardy i normy jakoÊci,
produkcja odbywa si´ zgod-
nie z Systemem Zarzàdzania
JakoÊcià ISO 9001:2000. Gam-
rat SA jest przyjazny Êrodo-
wisku, dzi´ki wprowadzeniu
nowoczesnych rozwiàzaƒ

mo˝na mówiç o prawie ca∏-
kowitej redukcji zanieczysz-
czeƒ, wszelkie pozosta∏oÊci
z produkcji ulegajà recyklin-
gowi. Gamrat SA dba o to,
aby nie tylko proces produk-
cji by∏ ekologiczny, ale rów-
nie˝ wyroby koƒcowe by∏y
przyjazne dla Êrodowiska.
Wdro˝ony w firmie Gamrat
System Zarzàdzania Ârodo-
wiskiem w pe∏ni spe∏nia nor-

my ISO 14001:2004. Firma nie
poprzestaje tylko na unowo-
czeÊnieniu produktu, równo-
czeÊnie z wprowadzeniem
nowych i nowoczesnych wy-
robów sà zorganizowane
szkolenia pracowników i od-
biorców. Gamrat SA organi-
zuje równie˝ spotkania pro-
mocyjno-integracyjne dla
przysz∏ych i obecnych wspó∏-
pracowników. 

Park przemys∏owy

Firma posiada tereny pozo-
sta∏e po dawnej specjalnej
produkcji, to oko∏o 50-60 hek-
tarów. Jak zaznacza prezes
Andrzej Czajka, wspólnie

z samorzàdem lokalnym spó∏-
ka Gamrat planuje na tych
obszarach inwestycj´ zwiàza-
nà z budowà nowoczesnego
parku przemys∏owego. Przed-
si´wzi´cie to b´dzie si´ odby-
waç w ramach rewitalizacji
i likwidacji szkód po produk-
cji obronnej. Firma planuje
pozyskaç fundusze z progra-
mów unijnych oraz z agend
rzàdowych. Teren jest inwe-
stycyjnie atrakcyjny, daje
bardzo du˝e mo˝liwoÊci przy-
sz∏ym inwestorom. Rozpocz´-
cie inwestycji jest planowane
w perspektywie 2-3 lat. 

Prywatyzacja

W∏adze Gamrat SA. planu-
jà jesienià 2009 roku prywa-
tyzacj´. Prywatyzacja pozwo-
li na pozyskanie Êrodków fi-
nansowych na rozwój
i wdro˝enie nowych techno-
logii, co zapewni umocnienie
si´ firmy Gamrat na pozycji
lidera w przetwórstwie two-
rzyw sztucznych. Jak pod-
kreÊli∏ prezes zarzàdu An-
drzej Czajka 15 proc. akcji
zostanie przekazane nieod-
p∏atnie oko∏o 3,5 tys. obec-
nych i by∏ych pracowników
firmy, tak˝e emerytom i ren-
cistom. 

Ma∏gorzata Bachórz

TWORZYWA SZTUCZNE / GAMRAT NOMINOWANY DO INNOWACJI ROKU

InnowacyjnoÊç w przetwarzaniu PVC

Innowacja Roku 2008
Dobieg∏ koƒca termin nadsy∏ania zg∏oszeƒ do, realizowanego przez redakcj´ Fo-

rum Biznesu, Programu „Innowacja Roku 2008”.

„Innowacja Roku” to ogólnopolski Program o charakterze konkursowym, majàcy
na celu promocj´ idei innowacyjnoÊci, nowoczesnych, unikalnych i oryginalnych
rozwiàzaƒ, stymulowanie przedsi´biorstw w kierunku rozwoju innowacyjnej myÊli
technologicznej. Drugim zadaniem jest penetracja rynku pod kàtem wyszukiwania,
a nast´pnie wytypowania innowacyjnych wyrobów i technologii, które po poddaniu
ocenie otrzymajà certyfikat „Innowacja Roku”. 

Program adresowany jest do firm, instytucji i organizacji. Przedmiotem oceny sà
zastosowane w praktyce lub wdro˝one przedsi´wzi´cia o charakterze innowacyj-
nym, nowatorskim, a tak˝e w istotny sposób zmodyfikowane, istniejàce wyroby. Do
Programu mog∏y byç tak˝e zg∏aszane projekty nowych, innowacyjnych rozwiàzaƒ,
wyrobów lub technologii. 

Patronat nad Programem sprawuje Ministerstwo Rozwoju Regionalnego, OÊrodek
Przetwarzania Informacji OPI w Warszawie oraz Centrum Innowacji FIRE. 

(red.)

Biuro Konkursu „Innowacja Roku 2008”: 
ul. Mickiewicza 29, 40-085 Katowice

tel.: (32) 207 24 60, (32) 207 28 00, fax: (32) 207 28 44
e-mail: biuro@forumbiznesu.pl

Wyk∏adzina Norma 43

Podsufitka laminiowana drewno-
podobna

System rynnowy Gamrat Magnat
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Rynek energetyczny coraz
cz´Êciej docenia zalety sprze-
da˝y swoich us∏ug i produk-
tów przez Internet. Firma EL-
BIS (Rogowiec, woj. ∏ódzkie)
prowadzi takà dzia∏alnoÊç
mi´dzy innymi przez swojà In-
ternetowà Platform´ Obrotu
Energià Elektrycznà – poee.
Za ten produkt firma otrzy-
ma∏a nagrod´ – Bràzowe Go-
d∏o QI 2008.  

– Paƒstwa firma jako
jedna z pierwszych na
rynku energetycznym
rozpocz´∏a wolnorynko-
wà sprzeda˝ pràdu
w Polsce.

– Nasza firma powsta-
∏a 12 lat temu (jako Elek-
trownia Be∏chatów II)
i jej podstawowym
przedmiotem dzia∏alno-
Êci by∏a budowa nowej
elektrowni. Przygotowa-
nia trwa∏y kilka lat.
Z czasem podj´to jednak
decyzj´ o rezygnacji z te-
go pomys∏u, na rzecz
rozbudowy istniejàcej
Elektrowni Be∏chatów
o kolejny blok o mocy
ponad 850 MW. Nasza
firma ukierunkowa∏a si´
wówczas, mi´dzy inny-
mi, na handel energià
elektrycznà. Ten sektor

wówczas w Polsce racz-
kowa∏. Faktycznie, byli-
Êmy jednymi z pierw-
szych w Polsce, którzy
rozpocz´li komercyjnà
sprzeda˝ energii jako
spó∏ka obrotu. Zmienili-
Êmy tak˝e nazw´ na EL-
BIS sp. z o. o.

– Oprócz sprzeda˝y
energii elektrycznej czym
ELBIS si´ zajmuje?

– JesteÊmy nadal moc-
no zaanga˝owani przy bu-
dowie wspomnianego no-
wego bloku Elektrowni
Be∏chatów jako inwestor
zast´pczy, przygotowuje-
my si´ do pe∏nienia takiej
roli tak˝e przy budowie
innych obiektów energe-
tycznych. W naszej ofer-
cie jest szereg us∏ug,
zwiàzanych z szeroko ro-
zumianà obs∏ugà rynku
energetycznego. Kluczo-
wà sprawà w tym zakre-
sie jest jednak nasza In-
ternetowa Platforma Obro-
tu Energià Elektrycznà
– poee. 

– Paƒstwa platforma
zdoby∏a du˝e uznanie ka-
pitu∏y konkursu Forum
JakoÊci Quality Interna-
tional 2008. Czym jest
ten produkt?

– poee to internetowy
plac handlowy gdzie wy-
korzystujemy fakt, ˝e In-
ternet jest doskona∏ym
miejscem do realizacji
handlu zestandaryzowa-
nymi towarami. Nasza
aplikacja umo˝liwia
sk∏adanie ofert na za-
kup, sprzeda˝ energii
i uprawnieƒ do emisji
CO2 oraz zawieranie na
ich podstawie kontrak-
tów on-line przez 24h/do-
b´. Wprowadzane na
platformie nowatorskie
rozwiàzania umo˝liwiajà
podmiotom rynku ener-
gii ró˝nicowanie portfela
swoich kontraktów pod
wzgl´dem: rodzaju ener-
gii, rodzaju rynku, d∏u-

goÊci kontraktu i termi-
nu realizacji. 

Zaletà Platformy poee
jest jej funkcjonalnoÊç,
∏atwa obs∏uga, a zarazem
bezpieczeƒstwo zawiera-
nych kontraktów. Apli-
kacja jest prosta i czytel-
na, nie wymaga od
Uczestników posiadania
w∏asnych rozbudowa-
nych i wyspecjalizowa-
nych s∏u˝b energetycz-
nych, szerokich kontak-
tów ze spó∏kami energe-
tycznymi, a umo˝liwia
prowadzenie dzia∏aƒ ryn-
kowych bez potrzeby ne-
gocjowania i zawierania
dziesiàtek umów.

Nie do przecenienia
jest zespó∏, który jà two-
rzy∏, pod kierownictwem
dyrektora Szymona Ko-
siƒskiego. Wi´cej szcze-
gó∏ów na ten temat zna-
leêç mo˝na na naszej
platformie pod adresem
www.poee.pl.  

– Jak dosz∏o do powsta-
nia tej platformy?

– Pomys∏ aby handlo-
waç energià elektrycznà
przez Internet sam si´ na-
suwa. Platforma zosta∏a
powo∏ana do ˝ycia kilka
lat temu. Wraz z rozwo-
jem technologii informa-
tycznych, jest nieustan-
nie modernizowana
i ulepszana. Uwa˝amy, ˝e
handel za pomocà sieci
internetowej jeszcze nie
rozwinà∏ si´ w pe∏ni, ry-
nek ten b´dzie niewàtpli-
wie rozszerza∏ si´ dalej
i obejmowa∏ coraz wi´k-
szy wolumen i asorty-
ment towarów. Widaç to
tak˝e ju˝ po naszej plat-
formie, gdzie systema-
tycznie wzrasta codzien-
na wielkoÊç obrotu. Obec-
nie zawarliÊmy ju˝ szereg
kontraktów a˝ do roku
2012. 

– Obecnie zwraca si´
szczególnà uwag´ na kwe-
stie ekologiczne w dzia∏al-

noÊci sektora energetycz-
nego. 

– Mamy spore osiàgni´-
cia tak˝e w tym zakresie.
Wzi´liÊmy udzia∏ w pro-
jekcie powstania Elek-
trowni Wiatrowej Ka-
mieƒsk. To nasz wymier-
ny wk∏ad w rozwój ener-
gii odnawialnej. JesteÊmy
udzia∏owcem tej spó∏ki
i doprowadziliÊmy do wy-
budowania na Górze Ka-
mieƒsk parku wiatrowe-
go (15 wiatraków o mocy
po 2 MW ka˝dy). W pla-
nach strategii na najbli˝-
sze 10 lat zamierzamy zaj-
mowaç si´ innymi rodza-
jami energii ekologicznej,
np. biomasà, którà b´-
dziemy pozyskiwaç dla
Elektrowni Be∏chatów.

– Na ile pracownicy fir-
my przyczyniajà si´ do
sukcesów przedsi´bior-
stwa? 

– Sukces naszej firmy
to oczywiÊcie sukces ca-
∏ej za∏ogi. PodkreÊlenia
wymaga kreatywne po-
dejÊcie do zadaƒ przez
kadr´ kierowniczà, która
inspiruje i organizuje
system pracy ca∏ego per-
sonelu. Dba nie tylko
o sprawy merytoryczne,
techniczne i in˝ynier-
skie, ale i o w∏aÊciwà at-
mosfer´ w pracy. Dzi´ki
temu nie mamy zbyt wie-
lu problemów kadro-
wych. Staramy si´ dbaç
o naszych pracowników
i nieustannie podnosiç
ich kwalifikacje. Ca∏ko-
wicie finansujemy nauk´
j´zyka angielskiego.
Wspó∏finansujemy studia
podyplomowe. Uczestni-
czymy w ró˝nego rodzaju
seminariach i szkole-
niach, m.in. z zakresu
technologii, marketingu
czy technik sprzeda˝y.

FORUM JAKOÂCI QI / INTERNETOWA PLATFORMA
OBROTU ENERGIÑ ELEKTRYCZNÑ – POEE

Internetowa energia

Na dynamicznym rozwoju
bran˝y mieszkaniowej, oprócz
firm budowlanych, korzystajà
równie˝ kooperanci. MAGBUD
SA na rynku budownictwa ist-
nieje ju˝ ponad çwierç wieku.
Specjalizuje si´ w produkcji
systemów dociepleƒ. Za swo-
je produkty – p∏yty styropia-
nowe – otrzyma∏a Z∏ote God∏o
QI 2008. 

Marka MAGBUD jest
znana i powszechnie

rozpoznawalna, a ich pro-
dukty cieszà si´ du˝ym
uznaniem. Jako nieliczni
w kraju SA w stanie do-
starczyç kompleksowo
pe∏ny system dociepleƒ,
skierowany do bardzo sze-
rokiego spektrum odbior-
cy. Oferta oparta jest na
produktach o bardzo wy-
sokiej jakoÊci i wyró˝nia
si´ indywidualnym podej-

Êciem do klienta. Cel, któ-
ry temu przyÊwieca, to
zadowolenie i satysfakcja
odbiorców. 

Misjà firmy MAGDBUD
jest utrzymanie przodujà-
cej pozycji na rynku, nie
tylko w zakresie produk-
cji styropianu, ale rów-
nie˝ w zakresie ca∏ego
systemu dociepleƒ, przy
jednoczesnym zaspokaja-
niu wcià˝ rosnàcych po-
trzeb klientów. 

Oprócz p∏yt styropiano-
wych i zapraw do klejenia,
firma dysponuje ca∏ym
systemem dociepleƒ, jak:
siatki, g∏adzie i gipsy szpa-
chlowe, kleje, tynki akrylo-
we i mineralne, koncentra-
ty gruntujàce itp. Wszyst-
kie wyroby produkowane
sà zgodnie z wdro˝onym
Systemem Zarzàdzania Ja-
koÊcià ISO 9001:2001. 

Nagrodzone produkty
to p∏yty styropianowe
EPS-50, EPS-70 i EPS-100.

EPS-50 stosuje si´ m.in.
do izolacji termicznej we-
wnàtrz Êcian murowa-
nych szczelinowych, ocie-
plania stropodachów wen-
tylowanych oraz do izola-
cji akustycznej. 

EPS-70 stosuje si´ do
zewn´trznej izolacji ter-
micznej Êcian metodà lek-
kà mokrà, ocieplania stro-
podachów wentylowa-
nych oraz do izolacji stro-
pów lekko obcià˝onych. 

EPS-100 stosuje si´ do
zewn´trznej izolacji ter-
micznej dachów i stropów
Êrednio obcià˝onych, ocie-
plania fundamentów oraz
izolacji termicznej pod
ogrzewanie pod∏ogowe. 

MAGDBUD SA posiada
bardzo dobrze zorganizo-

wanà i nowoczesnà baz´
logistycznà, dzi´ki cze-
mu mo˝liwa jest realiza-
cja dostaw w ca∏ym kra-
ju w ciàgu 24 godz.
Sprzyjajà temu tak˝e
strategicznie rozlokowa-
ne na terenie kraju 4 za-
k∏ady produkcyjne (dwa
w woj. wielkopolskim
i po jednym w mazowiec-
kim i ma∏opolskim). Pro-
dukty firmy eksportowa-
ne sà do wielu krajów
europejskich, m.in. Au-
strii, Niemiec, Czech,
S∏owacji, Bu∏garii, Rosji
i Ukrainy. 

Magdalena Zastawnik

Z Tadeuszem Banasiakiem, 
prezesem zarzàdu
ELBIS sp. z o.o.,

rozmawia Maria Le˝ucha.
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Lider dociepleƒ
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Radioterapia

RTA sp. z o.o. (Warsza-
wa) dzia∏a w dziedzinie me-
dycyny onkologicznej, ofe-
rujàc kompleksowe rozwià-
zania stosowane w radiote-
rapii. Jest to jedna z trzech
metod walki z rakiem (obok
chemioterapii i chirurgii),
polegajàca na niszczeniu
komórek rakowych za po-
mocà promieniowania joni-
zujàcego. G∏ównym urzà-
dzeniem stosowanym w tej
metodzie leczenia jest przy-
spieszacz liniowy do zasto-
sowaƒ medycznych. I w∏a-
Ênie takie urzàdzenia, a tak-
˝e pe∏nà aparatur´ wspoma-
gajàcà oferuje firma RTA. –
Przyspieszacz to du˝e, kil-
kutonowe urzàdzenie,
umieszczane w specjalnym
pomieszczeniu, charaktery-
zujàcym si´ odpowiednià
konstrukcjà dla zapewnie-
nia ochrony przed promie-
niowaniem jonizujàcym
personelu i innych osób,
przebywajàcych w szpitalu.
Ka˝de takie urzàdzenie wy-
maga wspó∏dzia∏ania wielu
specjalistów i osób obs∏ugi.
Jest to jedno z najbardziej
skomplikowanych urzàdzeƒ
stosowanych powszechnie
w praktyce medycznej
– mówi dr in˝. Lubomir
Jurczak, prezes zarzàdu
RTA sp. z o.o.

Urzàdzenia oferowane
przez firm´ RTA, a stosowa-
ne w radioterapii, obejmujà
zagadnienia teleradiotera-
pii, brachyterapii, dozyme-
trii i kontroli jakoÊci, symu-
lacji, unieruchomieƒ dla ce-

lów radioterapii, neurochi-
rurgii, napromieniania pre-
paratów krwi, obrazowania,
planowania leczenia oraz
zarzàdzania i weryfikacji
procesów leczenia. Sà to
ro˝nego typu akceleratory
liniowe do zastosowaƒ me-
dycznych, urzàdzenia do
brachyterapii i symulatory
wraz z bardzo szeroka gamà
systemów komputerowych
i urzàdzeƒ pomocniczych. 

System zarzàdzania

Firma, za wdro˝ony Sys-
tem Zarzàdzania JakoÊcià,
zosta∏a nagrodzona Z∏otym

God∏em QI 2008. RTA spe∏-
nia normy systemu ISO
9001:2001. Za najwa˝niejszà
zalet´ wdro˝onych procedur
uznaje mo˝liwoÊç ciàg∏ego
nadzoru nad dokumentacjà,
co przy z∏o˝onoÊci prowa-
dzonych zagadnieƒ i trwajà-
cych wiele miesi´cy przed-
si´wzi´ciach, jest nieodzow-
ne. RTA dzia∏a w specyficz-
nej bran˝y (urzàdzenia za-
wierajà êród∏a promienio-

wania jonizujàcego), uwa-
runkowanej wieloma ob-
ostrzeniami i przepisami
prawa. Wymaga to stosowa-
nia okreÊlonych procedur. –
Dostawa kompleksowych
rozwiàzaƒ dla radioterapii
onkologicznej, z tak du˝à
iloÊcià ró˝nego rodzaju pro-
cedur, sprawia, ˝e bez wpro-
wadzenia systemu zarzàdza-
nia, nie dalibyÊmy sobie
z tym rady – mówi Julita
Poniewierska, specjalista
ds. Systemu Zarzàdzania Ja-
koÊcià w RTA. 

Firma funkcjonuje w opar-
ciu o procedury, uwzgl´dnia-
jàce zaawansowanà fizyk´,

modelowanie mate-
matyczne i in˝ynie-
ri´ i jest uwarunko-
wana w swej dzia∏al-
noÊci przepisami
ustawy prawo zamó-
wieƒ publicznych
i ustawy prawo ato-
mowe.

Najwy˝sza jakoÊç

Spó∏ka RTA po-
wsta∏a w 1996 roku.
Na poczàtku dzia∏a-
∏a, jako wy∏àczny

przedstawiciel w Polsce ka-
nadyjskiego producenta
aparatów kobaltowych do
radioterapii. Aby sprostaç
wymaganiom i zagwaranto-
waç najwy˝szy poziom ob-
s∏ugi serwisowej i szkoleƒ
aplikacyjnych, pracownicy
uczestniczà na bie˝àco
w szkoleniach i kursach do-
skonalàcych, organizowa-
nych przez producentów
sprz´tu, którego dystrybuto-

rem jest RTA. – Naszà am-
bicjà jest nie tylko promo-
wanie optymalnych rozwià-
zaƒ technicznych i sprz´to-
wych, ale równie˝ wspiera-
nie personelu medycznego
w podnoszeniu
umiej´tnoÊci i po-
szerzaniu wiedzy –
podkreÊla Julita Po-
niewierska. –
Wspó∏pracujemy
bardzo blisko z le-
karzami, fizykami
i technikami we
wszystkich oÊrod-
kach w Polsce wy-
korzystujàcych nasz
sprz´t.

Firma, oprócz
dystrybucji urzà-
dzeƒ, nieustannie
dba o ich serwis
i wysokà jakoÊç i bezpie-
czeƒstwo funkcjonowania,
co gwarantuje pacjentom
bezpieczeƒstwo, a OÊrod-
kom odpowiednià wydaj-
noÊç w u˝ytkowaniu urzà-
dzeƒ. Firma przyjmuje zg∏o-
szenia serwisowe 24 godz.
na dob´. Wspó∏praca ze spe-
cjalistami z ca∏ego Êwiata,
zapewnia szybkie rozwiàzy-
wanie powsta∏ych zagad-
nieƒ. 

Zmieniaç Êwiat

RTA sp. z o.o. czynnie
bierze udzia∏ w pracach
Êwiatowej onkologii. Uczest-
niczy w wa˝nych wydarze-
niach Êrodowiska polskiej
radioterapii w Polsce i za
granicà. Spó∏ka sama tak˝e
inicjuje takie wydarzenia.
W ub. roku zorganizowa∏a

Mi´dzynarodowà Konferen-
cj´ Naukowà z zakresu no-
woczesnej techniki i per-
spektyw w brachyterapii.
W tym wydarzeniu, pod pa-
tronatem Centrum Onkolo-

gii w Warszawie, brali
udzia∏ producenci urzàdzeƒ
oraz przedstawiciele oÊrod-
ków onkologicznych z kilku-
nastu krajów, m.in. z Rosji,
W´gier, Czech, S∏owacji,
Ukrainy, Niemiec, Austrii,
Holandii, Hiszpanii i Polski.
Naukowcy i praktycy mieli
okazj´ dokonaç przeglàdu
osiàgni´ç z dziedziny bra-
chyterapii w leczeniu nowo-
tworów z∏oÊliwych. Sesje
naukowe wzbogacane by∏y
bezpoÊrednimi transmisjami
zabiegów dokonywanych na
salach operacyjnych Cen-
trum Onkologii. Przekaz na
˝ywo w tej skali zosta∏ zor-
ganizowany po raz pierwszy
w historii brachyterapii. 

Zdaniem Lubomira Jur-
czaka, Prezesa zarzàdu
RTA, dalszy dynamiczny
rozwój radioterapii daje

szans´ na szerokà dost´p-
noÊç tej techniki leczenia.
Szanse rosnà, kiedy istnieje
mo˝liwoÊç zastosowania
skojarzonych metod lecze-
nia (radioterapia z chemio-
terapià i chirurgià). – Tu
chodzi o ratowanie ludzkie-
go ˝ycia, wi´c zastosowanie
wszelkich mo˝liwych metod
i procedur jest konieczno-
Êcià. ÂwiadomoÊç, ˝e nie
tylko zajmujemy si´ zwy-
k∏ym dostarczaniem urzà-
dzeƒ medycznych, ale
uczestniczymy w procesie
leczenia ludzi, ratowania
ich ˝ycia jest dla nas nie-
zmiernie wa˝na – mówi dr
Lubomir Jurczak, i dodaje:
– Czujemy si´ odpowiedzial-
ni za ka˝de dostarczone
przez RTA urzàdzenie, po-
czàwszy od jego instalacji,
poprzez uruchomienie, te-
sty, przeglàdy, naprawy
i dzia∏ania konserwacyjne,
poniewa˝ jesteÊmy Êwiado-
mi tego, jak wa˝ne jest nie-
zawodne dzia∏anie sprz´tu,
który ma ratowaç ludzkie
˝ycie i zdrowie. 

Urzàdzenia do radioterapii
dystrybuowane przez firm´
RTA sp. z o.o. znajdujà si´
we wszystkich, zajmujàcych
si´ radioterapià, oÊrodkach
onkologicznych w Polsce. 

Jacek Majewski
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Rozwiàzania dla radioterapii

Naturalna, krystalicznie czy-
sta woda mineralna i êródla-
na „GALICJANKA” wydobywa-
na jest ze z∏ó˝ leczniczych
na terenie Popradzkiego
Parku Krajobrazowego. Cha-
rakteryzuje si´ wyjàtkowym
smakiem i bogactwem
sk∏adników mineralnych.
Produkowana jest przez
spó∏k´ GALICJANKA II
Q z Muszyny (woj. ma∏opol-
skie). Firma za t´ wod´ na-
grodzona zosta∏a Z∏otym Go-
d∏em Quality International
2008. 

„Galicjanka” wydoby-
wana jest przy u˝y-

ciu najnowoczeÊniejszych
technologii z g∏´bokoÊci po-
nad 120 metrów z terenów
czystych ekologicznie.
Gwarancjà najwy˝szej jako-
Êci wody jest prowadzony
monitoring uj´ç i produk-
cji, a tak˝e nieustanne ana-

lizy laboratoryjne. Badania
przeprowadzane sà kilka
razy na dob´. Laborato-
rium wyposa˝one jest
w najnowoczeÊniejsze urzà-
dzenia do przeprowadzania
badaƒ mikrobiologicznych
i fizykochemicznych. Pro-
dukcja wody odbywa si´
wed∏ug wdro˝onego syste-
mu bezpieczeƒstwa ˝ywno-
Êci HACCP oraz Systemu
Zarzàdzania JakoÊcià ISO
9001:2000. 

Dzi´ki bogactwu i odpo-
wiedniej kompozycji mine-
ra∏ów i mikroelementów
„Galicjanka” jest zalecana
ludziom w ka˝dym wieku
jako doskona∏e uzupe∏nie-
nie codziennej diety. 

Jest to woda alkaliczna,
magnezowo-wapniowa. Za-
wiera m.in. takie minera-
∏y, jak: wapƒ (wspomaga
uk∏ad kostny, nerwowy
i krwionoÊny), magnez

(katalizuje procesy enzy-
matyczne, wp∏ywa na bio-
syntez´ bia∏ek oraz bierze
udzia∏ w przemianach w´-
glowodanów, dzia∏a uspa-

kajajàco i antydepresyj-
nie), sód (wp∏ywa na regu-
lacj´ gospodarki wodnej
w organizmie), potas
(wspomaga gospodark´
wodnà organizmu i funk-
cjonowanie nerek), ˝elazo
(pomaga „oddychaniu” ko-
mórek i przemianie hor-
monalnej, wp∏ywa na
ogólnà wydolnoÊç organi-
zmu).

Organizm cz∏owieka po-
trzebuje dziennie ponad 2
litrów wody, z czego po∏o-
wa powinna zostaç dostar-
czona w postaci wody mi-
neralnej. Wed∏ug przepro-

wadzonych badaƒ, „Gali-
cjanka” wskazywana jest
jako codzienne uzupe∏nie-
nie organizmu w mikro-
i makroelementy, które
bezpoÊrednio wp∏ywajà na
zdrowie, lepsze samopoczu-
cie i urod´. 

Od 1997 r. producentem
wody jest firma „Galicjan-
ka II Q sp. z o.o. –  Rosnà-
ce zapotrzebowanie na
„Galicjank´” sprawi∏o, ˝e
zdecydowaliÊmy si´ na
kompleksowà rozbudow´
przedsi´biorstwa – mówi
Ryszard Potoniec, prezes
zarzàdu spó∏ki. – Mamy
jednà z najnowoczeÊniej-
szych rozlewni, wyposa˝o-
nà w nowatorskie rozwià-
zania technologiczne. Za-
k∏ad spe∏nia wszystkie
standardy Unii Europej-
skiej. Przy produkcji wody
prac´ znalaz∏o ok. 100
osób.  

Marka „Galicjanka” jest
znana i ceniona przez klien-
tów na rynku ogólnopol-
skim od kilku lat. – Nasza
firma posiada w∏asnà sieç
dystrybucji, którà ciàgle
rozwija. DziÊ „Galicjank´”
mo˝na znaleêç na pó∏kach
takich sieci handlowych,
jak Makro, Netto czy Sel-
gros – dodaje prezes Poto-
niec. 

Woda oferowana jest
w butelkach PET 0,5, 1,5
oraz 5-litrowych. 

Magdalena Zastawnik
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Krystaliczna woda

Ryszard Potoniec, prezes Gali-
cjanki II Q sp. z o.o. odbiera dy-
plom QI 2008 z ràk Magdaleny
Zastawnik.
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Ma∏e oczyszczalnie biologiczne
sà alternatywà wsz´dzie tam,
gdzie nie ma mo˝liwoÊci odpro-
wadzenia Êcieków do kanaliza-
cji centralnej. Firma EKOFINN-
POL (Banino k. Gdaƒska) za
system biologicznych oczysz-
czalni BIOCLERE®® otrzyma∏a
Bràzowe God∏o w konkursie Fo-
rum JakoÊci QI 2008. 

System oczyszczalni BIOC-
LERE® pozwala na

oczyszczanie Êcieków z ca∏ych
osiedli lub ma∏ych miejscowo-
Êci (do 2 tys. osób), ale te˝
z pojedynczych gospodarstw.
Stosowany jest przy obiek-
tach hotelarskich i gastrono-
micznych, stacjach benzyno-
wych czy instytucjach pu-
blicznych (szko∏y, szpitale).
Doskonale sprawdza si´ w za-
k∏adach przemys∏owych.

Ceniony jest za wysokà ja-
koÊç, ∏atwoÊç obs∏ugi oraz
niskie koszty eksploatacji.

Oczyszczone Êcieki odpro-
wadzane sà bezpoÊrednio do
gruntu lub cieków wodnych,
spe∏niajàc nawet najbardziej
surowe wymagania ochrony
Êrodowiska. Oczyszczalnie
BIOCLERE® znalaz∏y zasto-
sowanie ju˝ w ponad 600 re-
alizacjach w Polsce i ponad
10 tys. na Êwiecie. Dotychcza-
sowe realizacje oraz polskie
i zagraniczne atesty potwier-
dzajà wysokà efektywnoÊç
i niezawodnoÊç dzia∏ania. 

Produkcja oczyszczalni od-
bywa si´ na licencji fiƒskiej,
zgodnie z wdro˝onym Syste-
mem Zarzàdzania JakoÊcià

ISO 9001:2000. Oczyszczalnia
w ca∏oÊci wykonana jest
z tworzyw sztucznych (lami-
naty zbrojone w∏óknem szkla-
nym z cieplnà izolacjà poliure-
tanowà), przez co jest nie-
podatna na korozj´ i zmiany
temperatury. Dzi´ki zastoso-
waniu technologii z∏o˝a biolo-
gicznego wykazuje wysokà
stabilnoÊç procesu i nie wy-
maga sta∏ej obs∏ugi, co ma
podstawowe znaczenie
w przypadku ma∏ych oczysz-
czalni w terenie wiejskim.
Oczyszczalnia jest niewra˝li-
wa na zmiany przep∏ywów
Êcieków w ciàgu dnia, jak
równie˝ na kilkudniowy, ca∏-
kowity brak ich dop∏ywu.
W okresach d∏u˝szego postoju
nale˝y oczyszczalni´ wy∏àczyç
i w∏àczyç, gdy b´dzie znowu
potrzebna. Zarówno w∏àczanie
jak i wy∏àczanie nie wymaga
specjalistycznego nadzoru. 
Poprawnie zainstalowana
oczyszczalnia Êcieków BIOC-
LERE® gwarantuje ca∏e lata
bezk∏opotliwej eksploatacji. 

Oprócz produkcji i sprze-
da˝y, firma EKOFINN-POL
(www.ekofinn.pl) dokonuje
kompleksowego monta˝u
i serwisu urzàdzeƒ, a tak˝e
obs∏ugi projektowej. 

Magdalena Zastawnik

QI 2008 / EKOFINN-POL – OCZYSZCZALNIE
ÂCIEKÓW BIOCLERE®

Dobre
oczyszczalnie

Akcelerator Elekta Synergy z funkcjà IGRT

Symulator terapeutyczny Simulix Evolution
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Przedsi´biorstwo Robót Bu-
dowlanych i Melioracyjnych
HYDROWAT w Koninie na ryn-
ku us∏ug budowlanych dzia∏a
od 23 lat. Specjalizuje si´
w us∏ugach, zwiàzanych z bu-
dowà wszelkiego rodzaju
obiektów, s∏u˝àcych ochronie
Êrodowiska. Za swoje us∏ugi
nagrodzona zosta∏a Srebrnym
God∏em QI 2008. 

Misjà firmy jest zagwa-
rantowanie perfekcyj-

nego wykonawstwa, przy za-
stosowaniu nowoczesnych,
specjalistycznych technolo-
gii krajowych i zagranicz-
nych. G∏ównym profilem
dzia∏alnoÊci jest budowa (ja-
ko wykonawca i podwyko-
nawca) obiektów ochrony

Êrodowiska – biologiczne
oczyszczalnie Êcieków czy
sk∏adowiska odpadów komu-
nalnych i przemys∏owych. 

Ukierunkowanie na zado-
wolenie klienta, realizowane
jest przez wdro˝onà Polityk´
Zapewnienia JakoÊci. Sta-
wia na fachowà i terminowà
realizacj´ zadaƒ, wykorzy-
stanie nowoczesnej bazy
sprz´towej, oraz zatrudnie-
nie wykwalifikowanej kadry
technicznej. Potwierdzeniem
wysokiej jakoÊci us∏ug jest
szereg wyró˝nieƒ, nagród
i certyfikatów. Najwa˝niej-
szym jest Certyfikat Za-
rzàdzania JakoÊcià ISO
9001:2000. Firma posiada
tak˝e certyfikat AQAP
2120:2006, umo˝liwiajàcy re-
alizacj´ zleceƒ na obiektach

wojskowych NATO. Firma
zaznacza swojà obecnoÊç 
na rynkach zagranicznych,
szczególnie wschodnioeuro-
pejskich, gdzie w tej chwili
wykorzystuje si´ intensyw-
nie fundusze europejskie 
do budowy infrastruktury
w bran˝ach, które sà wiodà-
ce dla profilu dzia∏alnoÊci
firmy. 

Dotychczasowa rzetelna
dzia∏alnoÊç firmy, potwierdza
stabilnoÊç, dynamik´ rozwo-
ju oraz silnà pozycj´ na ryn-
ku us∏ug budowlanych.

Maria Le˝ucha

FORUM JAKOÂCI QI 2008 / SREBRNE GOD¸O DLA HYDROWATU

Budowanie
dla ekologii

Nomax Trading sp. z o.o. (Pieka-
ry Âlàskie, woj. Êlàskie) produ-
kuje i dystrybuuje komponenty,
stosowane w produkcji mi´s,
w´dlin i wyrobów w´dliniar-
skich. Sà to os∏onki tekstylne
na w´dliny i wyroby garma˝eryj-
ne oraz siatki na szynki. Firma
za swoje produkty – OS¸ONKI
VISCOFLEX i SPATEX odebra∏a
Bràzowe God∏o QI 2008.

Os∏onki tekstylne VISCO-
FLEX stosowane sà g∏ów-

nie do pakowania wyrobów
garma˝eryjnych (pasztety, sal-
cesony, kie∏basy), natomiast
os∏onki i arkusze z przyprawa-
mi SPATEX do wyrobów mi´-
snych gotowanych i kie∏bas
dojrzewajàcych. 

Zaletami os∏onek VISCO-
FLEX sà: du˝a wytrzyma∏oÊç,
ró˝norodnoÊç form, ∏adny i nie-
powtarzalny wyglàd wyrobu
gotowego, mo˝liwoÊç nanosze-
nia nadruków, ∏atwoÊç usuwa-
nia z wyrobu, wyd∏u˝enie okre-
su przechowywania w porów-
naniu z os∏onkami naturalny-

mi. Os∏onki SPATEX pokryte
sà przyprawami, mieszankami
i zio∏ami. Zaletami tych produk-
tów sà ma∏e straty podczas ob-
róbki termicznej, równomierna
rozprowadzenie przypraw na
ca∏ej powierzchni w´dlin, mo˝li-

woÊç plasterkowania bez odpa-
dania przypraw, podniesienie
atrakcyjnoÊci wyrobów. 

Firma Nomax powsta∏a
w 1989 roku – poczàtkowo pro-
wadzona jako rodzinna firma

handlowa, zaopatrujàca zak∏a-
dy rzeêniczo-w´dliniarskie
w jelita, przyprawy i wszelkie-
go rodzaju dodatki. 

W 1995 roku zosta∏a dokona-
na zmiana formy prawnej ze
spó∏ki cywilnej na spó∏k´
z ograniczonà odpowiedzialno-
Êcià. Strategia firmy koncen-
trowa∏a si´ na stopniowym
przechodzeniu z towarów han-
dlowych na produkty w∏asne. 

W roku 2006 zosta∏a utwo-
rzona GRUPA NOMAX,
w sk∏ad której wchodzà nast´-
pujàce firmy: Nomanet sp.
z o.o. – producent siatek, Novi-
ca sp. z o.o. – producent os∏o-
nek, Nomax Trading sp. z o.o.
zajmujàcy si´ dystrybucjà kra-
jowà i zagranicznà.

Konsekwentna realizacja ce-
lów, wdra˝anie nowych tech-
nologii oraz stworzenie sieci
oddzia∏ów handlowych umo˝li-
wi∏y osiàgni´cie pozycji lidera
w kraju, zaÊ w skali rynku eu-
ropejskiego firma znajduje si´
w pierwszej trójce producen-
tów siatek w´dliniarskich
i os∏onek tekstylnych.

Jacek Majewski
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Europejski lider

Coraz wi´cej firm w Polsce
dostrzega korzyÊci, jakie

przynosi inwestycja w produk-
ty o wysokiej jakoÊci. Trady-
cyjne podejÊcie do biznesu
oparte na modelu zaprojektuj
– wytwórz – sprzedaj zosta∏o
zmodyfikowane. Obecnie naj-
pierw bada si´ potrzeby klien-
ta, nast´pnie tworzy produkt,
który b´dzie dla klienta warto-
Êciowy, a na etapie sprzeda˝y
wartoÊç tà podkreÊla si´ tak,
aby klient poczu∏, ˝e ca∏a pra-
ca w∏o˝ona w wytworzenie
produktu mia∏a na celu popra-
w´ jakoÊci jego ˝ycia. Istotne
jest aby kupujàcy faktycznie
odniós∏ korzyÊci i mia∏ poczu-
cie, ˝e w wyniku dokonanego
zakupu zrobi∏ dobry interes.
Nale˝y przy tym pami´taç, ˝e
klient nie ocenia produktu wy-
∏àcznie przez pryzmat jego
w∏aÊciwoÊci i cech. Z punktu
widzenia jakoÊci tak samo
wa˝na jest obs∏uga, dodatkowe
udogodnienia oraz zaufanie do
sprzedawcy.

W czasach bardzo du˝ej kon-
kurencji pozyskanie klienta jest
sprawà trudnà. Ale jeszcze trud-
niejszà jest stworzenie takich
produktów i takich warunków
ich sprzeda˝y, aby klient chcia∏
korzystaç z us∏ug firmy w d∏u˝-
szym okresie czasu. Z uwagi na
zale˝noÊç zachodzàcà pomi´dzy
stopniem zadowolenia klientów
a ich lojalnoÊcià, niezb´dne jest
podejmowanie szerokich dzia-
∏aƒ na rzecz poprawy funkcjo-
nowania ca∏ej organizacji. 

Ze znaczenia jakoÊci i zado-
wolenia klienta bardzo dobrze
zdajà sobie spraw´ Zarzàd i pra-
cownicy Spó∏dzielczej Kasy
Oszcz´dnoÊciowo-Kredytowej
„Piast”. Spó∏dzielnia zrzesza po-
nad 90 tysi´cy cz∏onków obs∏u-
giwanych w prawie stu punk-
tach kasowych znajdujàcych si´
na terenie ca∏ego kraju. Oferta
Êwiadczonych przez Kas´ us∏ug
jest bardzo szeroka – obejmuje
mi´dzy innymi udzielanie po˝y-
czek, przyjmowanie lokat, pro-
wadzenie rachunków oszcz´d-

noÊciowo-rozliczeniowych oraz
systematycznego oszcz´dzania,
obs∏ug´ kart p∏atniczych, a tak-
˝e sprzeda˝ ubezpieczeƒ. 

SKOK „Piast”, wychodzàc
naprzeciw oczekiwaniom
cz∏onków, stale zwi´ksza za-
kres prowadzonej dzia∏alnoÊci
i poszerza gam´ swoich pro-
duktów. Zgodnie z przyj´tà
strategià rozwoju, Kasa dà˝y
do Êwiadczenia nowoczesnych
us∏ug przy zachowaniu pe∏nej
gwarancji bezpieczeƒstwa zgro-
madzonych depozytów. 

Nadrz´dnym celem Kasy, sta-
nowiàcym si∏´ nap´dowà zwi´k-
szajàcà zaanga˝owanie pracow-
ników, jest zadowolenie cz∏on-
ków, którzy jako udzia∏owcy
spó∏dzielni sà wspó∏w∏aÊciciela-
mi SKOK „Piast”. Potwierdze-
niem dà˝enia do sta∏ego podno-
szenia jakoÊci jest wdro˝ony
system zarzàdzania jakoÊcià
zgodny z wymaganiami normy
ISO 9001:2000, którym Kasa mo-
˝e si´ poszczyciç od 2003 roku.

Maria Le˝ucha

SKOK „Piast” - w pogoni
za doskona∏oÊcià

Dla zapewnienia sprawnego
funkcjonowania, instytucje
publiczne i samorzàdowe
korzystajà ze specjalnych
systemów komputerowych.
Jeden z najlepszych takich
pakietów w Polsce oferuje
spó∏ka REKORD z Bielska-
Bia∏ej (woj. Êlàskie). Za swój
Zintegrowany System Infor-
matyczny RATUSZ otrzyma∏a
Z∏ote God∏o w konkursie Fo-
rum JakoÊci QI 2008.

Systemy informatyczne

Firma REKORD Systemy
Informatyczne sp. z o.o. od
1989 r. jest producentem
i dostawcà nowoczesnych
rozwiàzaƒ informatycznych
dla biznesu oraz instytucji
administracji publicznej.
Spó∏ka tworzy oprogramo-
wanie, wspomagajàce za-
rzàdzanie zasobami firm
czy gmin. NajnowoczeÊniej-
sze rozwiàzania informa-
tyczne pozwalajà na prze-
prowadzanie komplekso-
wych komputeryzacji
przedsi´biorstw oraz jedno-
stek administracji samorzà-
dowej: od dostawy sprz´tu
i us∏ug internetowych, po
instalacje i wdro˝enie au-
torskiego oprogramowania.

Nagrodzony, w kategorii
Produkt Najwy˝szej Jako-
Êci QI 2008, system infor-
matyczny RATUSZ®, jest
zintegrowanym pakietem
programów, wspomagajà-
cym prac´ urz´dów. – Sk∏a-
da si´ on z kilkudziesi´ciu
systemów. Sà one powiàza-
ne ze sobà w jednà spój-
nà ca∏oÊç – mówi 
Janusz Szymura, prezes za-
rzàdu REKORD Systemy
Informatyczne sp. z o.o. –
Sà to zagadnienia, zwiàza-
ne z systemami dochodo-
wymi, przede wszystkim
podatkowymi, wydatkowa-
nia Êrodków bud˝etowych,
kontroli realizacji bud˝etu,

systemami kadrowo-p∏aco-
wymi, systemem ewidencji
dzia∏alnoÊci gospodarczej,
koncesji alkoholowych, do-
datków mieszkaniowych
i wielu innych. 

Pakiet RATUSZ

Pakiet aplikacji RA-
TUSZ® jest autorskim pro-
duktem firmy. Obecnie jest
wiodàcym rozwiàzaniem na
polskim rynku oprogramo-
wania dla urz´dów i instytu-

cji samorzàdowych. W chwi-
li obecnej wdro˝y∏o go ju˝
ponad 100 urz´dów miej-
skich i gminnych. Jest naj-
cz´Êciej stosowanym syste-
mem w miastach powy˝ej
100 tys. mieszkaƒców. – Ten
pakiet oprogramowania
przeznaczony jest g∏ównie
dla urz´dów gminnych,
miejskich czy powiatowych,
niezale˝nie od ich wielkoÊci.
Âwietnie sprawdza si´
w miastach nawet do kilku-
set tysi´cy mieszkaƒców –
dodaje prezes Janusz Szy-
mura.

Pakiet zosta∏ opracowa-
ny w oparciu o obiektowà
technologi´ programowa-
nia. Jest niezmiernie pro-
sty w obs∏udze – posiada
„okienkowy” (graficzny)
interfejs w j´zyku polskim
i dzia∏a w standardowym
Êrodowisku Windows. Po-
szczególne systemy wza-
jemnie wspó∏dzia∏ajà, po-
przez powiàzania logiczne
i korzystanie ze wspólnych
danych, przechowywanych

na jednym ser-
werze bazy 
danych. Ka˝da
informacja jest
tylko raz
wprowadzana,
a nast´pnie
wykorzystywa-
na równolegle
przez wszyst-
kie systemy,
co gwarantuje
spójnoÊç da-
nych. 

U˝yte narz´-
dzia programo-
wania, jak

i przyj´te rozwiàzania, za-
pewniajà pe∏ne zabezpiecze-
nie informacji zarówno
przed ich utratà, jak i dost´-
pem osób niepowo∏anych.
Systemy sà dostosowane do

wymogów Ustawy o Ochro-
nie Danych Osobowych, po-
siadajà mo˝liwoÊç przekaza-
nia dokumentów do archi-
wum wraz z obs∏ugà doku-
mentów zarchiwizowanych.
Pakiet sk∏ada si´ z autono-
micznych, zintegrowanych

systemów i jest stale rozbu-
dowywany o nowe modu∏y,
obejmujàce coraz szerszy za-
kres dzia∏alnoÊci. 

Najwy˝sze uznanie

Prace nad pakietem roz-
pocz´∏y si´ w roku 1991. Ju˝
trzy lata póêniej firma
otrzyma∏a pierwsze wyró˝-
nienie za ten produkt – za
szczególne osiàgni´cia we
wdra˝aniu systemów infor-
matycznych w urz´dach 
administracji publicznej.
W 2001 roku RATUSZ®

otrzyma∏ Medal Europejski.
Teraz pakiet nagrodzony zo-
sta∏ Z∏otym God∏em w kon-
kursie Forum JakoÊci QI
2008. 

Obecnie firma zatrudnia
ponad 50 pracowników. Sà
to g∏ównie wysokiej klasy
programiÊci, projektanci
systemów informatycz-
nych, in˝ynierowie oraz
specjaliÊci zarzàdzania. 

Spó∏ka Rekord Systemy
Informatyczne pracuje
zgodnie z wdro˝onym Sys-
te-mem Zarzàdzania Jako-
Êcià 9001:2000.

Magdalena Zastawnik
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Informatyzacja
urz´dów

Zalety pakietu RATUSZ®:

• pe∏na integracja wewn´trzna i zewn´trzna: poszczególne systemy wzajemnie wspó∏dzia-
∏ajà, dane przechowywane sà na serwerze bazy danych, gwarantuje spójnoÊç danych.

• bezpieczeƒstwo informacji: pe∏ne zabezpieczenie informacji przed ich utratà i dost´pem
osób niepowo∏anych, dostosowanie do wymogów ochrony danych osobowych.

• ∏atwoÊç obs∏ugi: graficzny, polskoj´zyczny interfejs.
• otwartoÊç pakietu: autonomiczne, zintegrowane, stale rozbudowywane systemy, mo˝liwe

dostosowanie do indywidualnych potrzeb u˝ytkowników.
• zgodnoÊci z przepisami: programy zgodne z obowiàzujàcymi przepisami prawnymi,

wszelkie zmiany przepisów powodujà wprowadzanie zmian w oprogramowaniu.

Janusz Szymura, prezes spó∏ki
REKORD i Magdalena Zastaw-
nik.

Siedziba spó∏ki REKORD w Bielsku-Bia∏ej
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JZO sp. z o.o., producent no-
woczesnych soczewek okula-
rowych najwy˝szej jakoÊci,
dzia∏a w bran˝y optycznej ju˝
ponad 60 lat. Firma oferuje
soczewki, które w pe∏ni spe∏-
niajà oczekiwania u˝ytkow-
ników okularów. W kategorii
Produkt Najwy˝szej JakoÊci,
za swoje wyroby spó∏ka ode-
bra∏a Bràzowe God∏o QI
2008. 

Soczewki okularowe JZO
wykonane sà pod indy-

widualnà korekcj´ wzroku
pacjenta. Klienci doceniajà
w soczewkach JZO lekkoÊç
i bezpieczeƒstwo u˝ytkowa-
nia, które zapewnia wyko-
nanie ich z odpornych na
st∏uczenie lekkich materia-
∏ów organicznych (plastiko-
wych). 

Dbajàc o zadowolenie
klienta firma oferuje szero-
ki asortyment soczewek, od

standardowych, po soczew-
ki o wyspecjalizowanych
konstrukcjach (s∏u˝àce do
korekcji wysokich i skom-
plikowanych wad wzroku).
Takimi sà np. najnowocze-
Êniejsze konstrukcyjnie so-
czewki progresywne. 

Wysoki komfort widzenia
i u˝ytkowania zapewniajà
soczewki JZO uszlachetnio-
ne pow∏okà antyrefleksyj-
nà. NajnowoczeÊniejsza
w ofercie JZO pow∏oka an-
tyrefleksyjna IDEAL gwa-
rantuje soczewkom dosko-
na∏à jakoÊç, przejrzystoÊç
i zabezpieczenie przed
uszkodzeniami mechanicz-
nymi. Doceniajàc wyjàtko-
we zalety tej pow∏oki, profe-
sjonaliÊci bran˝y optycznej
cz´sto polecajà jà u˝ytkow-
nikom okularów. Jej walory
zosta∏y ju˝ docenione przez
wiele osób noszàcych okula-
ry, czego dowodem jest
uznanie ich za Odkrycie Ro-

ku 2008 w Konkursie Laur
Konsumenta. 

Has∏o firmy: „JZO – wi-
dzenie bez granic” – mówi
Monika Krygier, kierownik

dzia∏u marketingu JZO sp.
z o.o. – oznacza, ˝e nasza
oferta jest „bez granic” asor-
tymentowych, od prostych
konstrukcyjnie soczewek po
soczewki wysoko zindywi-
dualizowane, przeznaczone

dla ka˝dego odbiorcy bez
wzgl´du na wiek, wykony-
wany zawód i rodzaj wady
wzroku. Zgodnie z ideà za-
wartà w tym sloganie pod-
kreÊlamy te˝, ˝e jesteÊmy
zawsze blisko klienta, nasze
wyroby sà bowiem dost´pne
w zak∏adach optycznych na
terenie ca∏ej Polski.

Przedsi´biorstwo powsta-
∏o w 1945 r., po restruktury-
zacji od 1995 r. funkcjonuje
jako spó∏ka z ograniczonà
odpowiedzialnoÊcià – Od po-
czàtku najwa˝niejsze by∏o
dla nas zadowolenie klien-
ta, a osiàgn´liÊmy to m.in.
dzi´ki wysokiej jakoÊci na-
szych produktów – mówi
Jan Koprowski, dyrektor
handlowy spó∏ki. – ByliÊmy
pierwszà w bran˝y oftal-
micznej firmà, w tej cz´Êci
Europy, której System Za-
rzàdzania JakoÊcià uzyska∏
certyfikat zgodnoÊci z wy-
maganiami normy ISO 9002.

JZO certyfikowa∏o si´ ju˝
w 1999 r., by w 2002 odno-
wiç certyfikat, wg normy
ISO 9001:2000. 

Soczewki JZO sà zareje-
strowane jako wyroby me-
dyczne i dlatego podlegajà
specyficznym wymogom ja-
koÊciowym. Zapewnia to
bezpieczeƒstwo w u˝ytko-
waniu i przynosi wymierne
efekty w korekcji wzroku. –
Nale˝y uÊwiadamiaç u˝yt-
kowników, ˝e soczewki oku-
larowe, jako wyroby me-
dyczne muszà byç dobiera-
ne przez specjalistów. U˝y-
wanie do korekcji wzroku
gotowych okularów, kupo-
wanych bez recepty na ba-
zarach lub w punktach po-
zaoptycznych, nie spe∏nia
warunków korekcji indywi-
dualnej i mo˝e pogorszyç
widzenie – podkreÊla Jan
Koprowski 

Firma jako pierwsza
z bran˝y oftalmicznej w Pol-

sce oznaczy∏a swoje wyroby
znakiem CE (znak jakoÊci
wg standardów Unii Euro-
pejskiej). Chcemy, by nasz
klient (zarówno optyk, jak
i u˝ytkownik okularów)
mia∏ gwarancj´ wysokiej ja-
koÊci wyrobu – CE to po-
twierdza. Oferujàc najlepsze
jakoÊciowo soczewki okula-
rowe – dajemy klientom
najlepszy wybór – mówi Je-
rzy Hanusz, dyrektor tech-
niczno-produkcyjny. – Po-
twierdzeniem atrakcyjnoÊci
oferty i jakoÊci u˝ytkowej
soczewek JZO jest to, ˝e do-
st´pne sà one w zak∏adach
i salonach optycznych na
terenie ca∏ej Polski.

Jacek Majewski
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JZO – widzenie bez granic

www.jzo.com.pl 

Politereftalan etylenu (zwany
PET) staje si´ coraz popular-
niejszym surowcem. Zastoso-
wanie znajduje najcz´Êciej
w produkcji opakowaƒ do na-
pojów i w przemyÊle w∏ókien-
niczym. Jego zaletà jest mo˝-
liwoÊç recyklingu. Liderem
w Polsce tej bran˝y jest, na-
le˝àca do w∏oskiej grupy
przemys∏owej, Industrie Mau-
rizio Peruzzo, spó∏ka Polowat
z Bielska Bia∏ej (woj. Êlàskie).
Za swoje produkty – p∏atki
PET firma odebra∏a Srebrne
God∏o Forum JakoÊci QI 2008. 

Zapotrzebowanie na ten poli-
mer stale roÊnie od kilku

lat. Najwi´ksze odnotowuje si´
w przemyÊle w∏ókienniczym,
gdzie trafia go a˝ 70 proc.,
2. miejsce zajmuje produkcja
opakowaƒ (ok. 25 proc.), g∏ów-
nie napojów. Jest dopuszczony
do bezpoÊredniego kontaktu
z artyku∏ami spo˝ywczymi. 

Nagrodzone p∏atki PET fir-
my Polowat powstajà w opar-
ciu o recykling butelek PET.
Produkowane sà w ró˝-
nych odmianach: bez-
barwne, niebieskie, zie-
lone i mieszane (mix).
Z p∏atków PET produ-
kuje si´ w∏ókna polie-
strowe, butelki PET, fo-
li´, taÊmy, ˝y∏ki i w∏o-
sia. Z w∏ókna z kolei
wytwarza si´ w∏ókniny
lub geow∏ókniny.

Produkcja w biel-
skim zak∏adzie odbywa
si´ w oparciu o Zinte-
growany System Zarzà-
dzania JakoÊcià i Âro-
dowiskiem (ISO
9001:2001, 14001:2005).
Ka˝da partia materia∏u
posiada Êwiadectwo ja-
koÊci obejmujàce wyni-
ki badaƒ laboratoryj-
nych.

IMP Polowat funkcjonuje
od 2000 roku. Firma urucho-
mi∏a kolejny zak∏ad – w ¸´-

czycy (woj. ∏ódzkie). Tam po-
wsta∏a druga linia do recy-
klingu. – Produkcja naszych

p∏atków PET rozpocz´∏a si´
w kwietniu – mówi Leszek
Dziopak, Dyrektor Generalny

Industrie Maurizio Peruzzo
Polowat sp. z o.o. – Z punktu
widzenia logistycznego, cen-

tralna Polska to ideal-
ne dla nas miejsce na
drugi taki zak∏ad. Bar-
dzo du˝e iloÊci naszego
produktu trafia na eks-
port, wi´c ta lokaliza-
cja ma dla nas kluczo-
we znaczenie. 

Linia recyklingu
w Bielsku-Bia∏ej nale˝y
do najnowoczeÊniej-
szych w Europie. Tech-
nologia jest niemal
neutralna dla Êrodowi-
ska. Polowat do tej po-
ry przerabia∏ ok. 15 tys.
ton butelek PET rocz-
nie. W ciàgu doby pro-
cesowi recyklingu pod-
dawano oko∏o 50 ton
butelek. Inwestycja
w ¸´czycy docelowo
podwoi te iloÊç. – Jeste-

Êmy najwi´kszym tego typu
recyklerem w Polsce. Po uru-
chomieniu linii w ¸´czycy

umocnimy swojà pozycj´. Ju˝
w tej chwili obs∏ugujemy ok.
35 proc. ca∏ego rynku recy-
klingu PET w Polsce – pod-
kreÊla Leszek Dziopak.

Zu˝yte butelki PET zak∏ad
pozyskuje od komunalnych
zak∏adów oczyszczania, sor-
towni odpadów i firm zajmu-
jàcych si´ skupem.

PET jest tworzywem
sztucznym o wysokiej wy-
trzyma∏oÊci i ciàgliwoÊci. Jest
sztywny, odporny na podwy˝-
szone temperatury, zabrudze-
nia i kwasy oraz ma niski
wspó∏czynnik tarcia. Jest do-
brym izolatorem. Posiada do-
brà odpornoÊç na promienio-
wanie ultrafioletowe i wilgoç. 

Polowat wykorzystuje swoje
doÊwiadczenia produkcyjne
w propagowaniu ekologii.
Wspó∏pracuje ze szko∏ami
i uczelniami, udost´pnia za-
k∏ad do zwiedzania, organizuje
prelekcje oraz patronuje
i sponsoruje konkursom ekolo-
gicznym. – Prowadzenie przed-

si´biorstwa recyklingu daje
wiele  satysfakcji, gdy˝ ma to
wymierny wp∏yw na popraw´
ochrony Êrodowiska – mówi
dyrektor Dziopak. Jest jeszcze
du˝o do zrobienia w tym za-
kresie. W chwili obecnej
w Polsce odzyskuje si´ jedynie
40 proc. butelek wprowadzo-
nych do obrotu handlowego. –
Do tej pory w Polsce nie wpro-
wadzono kaucyjnego systemu
sprzeda˝y napojów w plastiko-
wych opakowaniach. Gdyby
klient dostawa∏ zwrot pieni´-
dzy za zakupionà butelk´,
wi´ksza ich iloÊç trafia∏aby do
zak∏adów recyklingu – mówi
Leszek Dziopak, i dodaje: –
Tak jest w Niemczech czy kra-
jach skandynawskich, gdzie
odzyskuje si´ 80 proc. surow-
ców. Czesi system kaucyjny
wprowadzà ju˝ w przysz∏ym
roku. Polskie ministerstwo
Êrodowiska nie ma niestety na
razie planu wprowadzenia ta-
kiego systemu. 

Jacek Majewski
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Uniwersalny PET

Istniejàca od ponad pó∏ wie-
ku Spó∏dzielnia Mleczarska
„Michowianka” znana jest
przede wszystkim jako produ-
cent s∏ynnego „Twaro˝ku Ba-
buni”. Wytwarzany, od ponad
10 lat, ser nagrodzony zosta∏
w Konkursie Forum JakoÊci
Quality International 2008.

Wyró˝niany wielokrot-
nie twaróg, charakte-

ryzuje si´ delikatnym, tra-

dycyjnym wiejskim sma-
kiem i aksamitnà struktu-
rà. Zawiera ∏atwo przyswa-
jalne bia∏ka oraz sole mi-
neralne, wapƒ i witaminy
A i D. Ser nale˝y do twaro-
gów formowanych, produ-
kowanych z zastosowa-
niem aseptycznej linii cià-

g∏ej. Dzi´ki
niej powstaje
w y r ó b
o trwa∏ej, wy-
sokiej jakoÊci
oraz dosko-
na∏ym sma-
ku. Firma ja-
ko pierwsza
w kraju roz-
pocz´∏a pro-
dukcj´ tego
typu twaro˝-

ków i dzi´ki te-
mu jest on dziÊ rozpozna-
walnà i niezwykle popular-
nà markà wÊród konsu-

mentów. – DziÊ twaro˝ek
znajduje si´ na pó∏kach
tak˝e czo∏owych sieci han-
dlowych: Makro, Selgros,
E.Leclerc, Real, Auchan.
Ka˝dego dnia zak∏ad
opuszcza 10-12 ton „Twa-
ro˝ków Babuni” – mówi
Andrzej Jankowski, nie-
przerwanie od 25 lat, pre-
zes zarzàdu Spó∏dzielni
Mleczarskiej „Miechowian-
ka” (Michów, woj. lubel-
skie), która jest producen-
tem twaro˝ku. 

Firma ma bogatà, po-
nad 50-letnià histori´ –
JesteÊmy producentem
wielu wyrobów mleczar-
skich najwy˝szej jakoÊci,
które swój tradycyjny,
wiejski smak zawdzi´cza-
jà mleku z ekologicznie
nieska˝onych regionów
Lubelszczyzny o czystym
powietrzu, wodzie i gle-

bie – mówi prezes Jan-
kowski. – Naszà misjà
jest zaspokajanie oczeki-
waƒ oraz potrzeb klien-
tów. èród∏em sukcesu

jest nowoczesna techno-
logia, tradycyjne receptu-
ry oraz wieloletnie do-

Êwiadczenie pracowni-
ków. Atutem jest równie˝
wysoka jakoÊç produk-
tów, którà oprócz dosko-
na∏ego surowca gwaran-
tuje Êcis∏a kontrola na
ka˝dym etapie produkcji. 

Spó∏dzielnia Mleczarska
„Miechowianka” produku-
je sery twarogowe, dojrze-
wajàce typu holenderskie-
go i szwajcarskiego, mle-
ko spo˝ywcze, mas∏o, ma-
Êlank´, kefir, Êmietan´,
galanteri´ mleczarskà
oraz inne produkty mlecz-
ne. Ka˝dego dnia zak∏ad
przerabia, olbrzymià iloÊç,
ok. 70 tys. litrów najwy˝-
szej jakoÊci mleka, pozy-
skiwanego od kilkuset do-
stawców.

Zak∏ad posiada w∏asne
laboratorium, a wi´kszoÊç
receptur tworzona jest we
wspó∏pracy z naukowcami

Wydzia∏u Technologii
˚ywnoÊci Uniwersytetu
Warmiƒsko-Mazurskiego.
Spó∏dzielnia realizuje
Êmia∏e plany inwestycyj-
ne, dzi´ki którym uzyski-
wane sà najlepsze produk-
ty, a zak∏ad przyczynia si´
do ochrony Êrodowiska
(m.in. spe∏niajàca europej-
skie standardy oczyszczal-
nia Êcieków oraz ekolo-
giczny system ogrzewa-
nia).

Produkcja odbywa si´
w zgodzie z wdro˝onym
systemem HACCP, a „Twa-
ro˝ek Babuni” zdobywa
liczne nagrody i wyró˝nie-
nia (m.in. medale Targów
Gdaƒskich, Mleko-Expo,
Polagry). W tym roku spó∏-
dzielnia otrzyma∏a god∏o
„Teraz Polska”.

Magdalena Zastawnik
Jacek Majewski
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Tradycja i  nowoczesnoÊç 
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Andrzej Jankowski, prezes „Michowianki”

F
ot

. 
R

. 
Z

a
st

a
w

n
ik



VI DODATEK INFORMACYJNO-PROMOCYJNY

Forum Biznesu

Jednà z najpr´˝niej rozwijajàcych
si´ gmin w Polsce jest Leszno-
wola (woj. mazowieckie). Dosko-
nale wykorzystuje swoje walory –
sàsiedztwo Warszawy, dogodnà
sieç komunikacyjnà, atrakcyjne
tereny inwestycyjne, mieszkanio-
we i rekreacyjne. Nie bez znacze-
nia jest praca samorzàdu i jego
wysokie kwalifikacje.

Gmina wyró˝nia si´ na tle
samorzàdów w kraju pod

wieloma wzgl´dami. Ma pe∏-
niç wa˝nà rol´ jako nowocze-
sny oÊrodek produkcyjny
i us∏ugowy, nieucià˝liwy dla
Êrodowiska. – Lesznowola na-
le˝y do grona gmin dobrze
zarzàdzanych. To zas∏uga ca-
∏ego zespo∏u pracowników
urz´du, instytucji gminnych
i samych mieszkaƒców, któ-
rzy popierajà nasze starania
– mówi Maria Jolanta Batyc-
ka-Wàsik, wójt gminy. Nie-
mal wszyscy urz´dnicy majà
wy˝sze wykszta∏cenie i nie-
ustannie podnoszà swoje
kwalifikacje. Ukoƒczyli kurs
nauki j. ang. sfinansowany ze
Êrodków funduszu spo∏eczne-

go UE. Sà w pe∏ni profesjo-
nalnymi pracownikami sa-
morzàdu. 

Gmina posiada aktualny
Plan Zagospodarowania Prze-
strzennego dla ca∏ego terenu.
– Mamy rozwini´tà infra-
struktur´ technicznà i utrzy-
mywanà w bardzo dobrym
standardzie sieç dróg gmin-
nych. Niebawem skanalizuje-
my ca∏y teren – mówi wójt
Lesznowoli. Plan zagospoda-
rowania precyzyjnie okreÊla
mo˝liwoÊci inwestycyjne
i zrównowa˝ony rozwój. Gmi-
na nie chce byç tylko sypial-
nià dla Warszawy. Powstajà
nieucià˝liwe dla Êrodowiska
inwestycje gospodarcze (us∏u-
gi, hotelarstwo, logistyka, tu-
rystyka i rekreacja, przetwór-
stwo rolno-spo˝ywcze). Ju˝
teraz funkcjonuje tam 3,5 tys.
firm. Gmina chce zachowaç
tak˝e atuty terenu rekreacyj-
nego, gdy˝ znaczne obszary
przeznaczone sà pod budow-
nictwo jednorodzinne i rezy-
dencjonalne. Na powierzchni
blisko 7 tys. ha mieszka dziÊ
ponad 16 tys. osób.

Du˝e Êrodki prze-
znacza si´ na oÊwia-
t´. – Szkolnictwo
jest u nas na wyso-
kim poziomie. Inwe-
stowanie w wiedz´
zawsze przynosi ko-
rzyÊci – mówi wójt
Maria Batycka-Wà-
sik, i dodaje: – Efekty sà na-
tychmiastowe, wyniki spraw-
dzianów i egzaminów w na-
szych szko∏ach sà zawsze po-
wy˝ej Êredniej krajowej, wo-
jewódzkiej i powiatowej,
a nawet wy˝sze ni˝ Êrednie
Warszawy.

Doskonale sprawdzi∏ si´
w Lesznowoli system niepu-
blicznej s∏u˝by zdrowia. Gmi-
na nie ponosi ˝adnych kosz-

tów z tego tytu∏u, a jednocze-
Ênie zak∏ad niepubliczny,
w oparciu o kontrakty z NFZ,
ma bogaty katalog us∏ug me-
dycznych. Mieszkaƒcy na
miejscu majà dost´p do wi´k-
szoÊci specjalistów. – Byli-
Êmy jednym z pierwszych sa-
morzàdów w Polsce, który
pod koniec lat 90-tych posta-
nowi∏ przekszta∏ciç s∏u˝b´
zdrowia – mówi wójt. 

Kluczem do sukcesu i do-
brej kondycji gminy jest tak-
˝e wspólne wyznaczenie prio-
rytetów w pracy samorzàdu.
Nie ma wewn´trznych spo-
rów, sztucznych koalicji. Ró -̋
nice zdaƒ majà pod∏o˝e mery-
toryczne. – Najwa˝niejsze sà
dla nas potrzeby mieszkaƒ-
ców – podkreÊla wójt. Urzàd
ma opini´ przyjaznego dla
swoich klientów. Wychodzi
naprzeciw ka˝demu proble-
mowi, który jest zg∏aszany.
Odzwierciedleniem tego sà
otrzymane tytu∏y Gmina Fair
Play, Gmina Przyjazna Âro-
dowisku, Grunt na medal.
W ubieg∏ym roku Gmina zo-

sta∏a uhonorowana
God∏em promocyj-
nym TERAZ POL-
SKA, a ca∏kiem nie-
dawno otrzyma∏a cer-
tyfikat ISO 9001:2000,
zarówno urzàd jak
i gminne jednostki
organizacyjne. Gmina
Lesznowola to dobre

miejsce do rozwijania przed-
si´biorczoÊci, atrakcyjne dla
inwestorów, ekologicznie czy-
ste, wygodne, ciekawe i przy-
jazne dla mieszkaƒców. We-
d∏ug rankingu opublikowane-
go przez „Wspólnot´”, wska-
zujàcego poziom ˝ycia w gmi-
nach wiejskich gmina Lesz-
nowola zaj´∏a piàtà lokat´
w skali ca∏ego kraju.

Maria Le˝ucha, Jacek Majewski

PRZYJAZNA GMINA / LESZNOWOLA

Klucz do sukcesu

Maria Jolanta Batycka-Wàsik,
wójt gminy.

Rozmowa z burmistrzem Redy
(woj. pomorskie)

Krzysztofem Krzemiƒskim

– W jaki sposób po∏o˝enie
geograficzne i walory przy-
rodnicze wp∏ywajà na
atrakcyjnoÊç miasta? 

– Reda to 19-tys. miasto,
le˝àce w Pradolinie Redy-¸e-
by, otoczone lasami Trój-
miejskiego Parku Krajobra-
zowego oraz Puszczy
Dar˝lubskiej. Po∏o˝one
jest na szlaku po∏à-
czeƒ drogowych i kole-
jowych z Gdaƒska do
Szczecina i na Hel.
Wspólnie z Rumià
i Wejherowem tworzy
tzw. Ma∏e Trójmiasto,
po∏àczone, zarówno
tradycjami kulturowy-
mi jak i wi´zami eko-
nomicznymi. 

– W rankingach atrakcyj-
noÊci i wielkoÊci inwestycji
Reda nale˝y do jednych
z najdynamiczniej rozwija-
jàcych si´ miejscowoÊci.

– Bardzo dogodne po∏o˝e-
nie geograficzne i walory
przyrodnicze sprawiajà, ˝e
miasto jest atrakcyjne dla
ma∏ej i Êredniej przedsi´bior-
czoÊci, handlu oraz us∏ug. 

Konieczna jest jednak in-
tensywna praca nad popra-
wà infrastruktury. Koƒczy-
my program porzàdkowania
gospodarki wodno-Êciekowej
o wartoÊci ok. 26 mln z∏. Za
umiej´tne wykorzystanie
funduszy UE Reda znalaz∏a
si´ wÊród laureatów rankin-

gu Gazety Prawnej „Euro-
pejska Gmina Europejskie
Miasto 2007”. 

Wspólnie z Rumià i Wej-
herowem planujemy budo-
w´ nowej drogi LeÊna-Ce-
gielniana, odcià˝ajàcej zat∏o-
czonà krajowà „szóstk´”.
WartoÊç inwestycji wynosi
60 mln z∏ (udzia∏ samorzà-
dów ponad 50 proc.). 

– Miasto jest otwarte dla
wszystkich, którzy chcà tu-

taj zamieszkaç lub przyjem-
nie sp´dziç czas. Co jest ma-
gnesem przyciàgajàcym?

– Osiedlajà si´ tu ludzie,
szukajàcy spokoju, Êwie˝ego
powietrza, bliskoÊci przyro-
dy, a jednoczeÊnie ∏atwego
dost´pu do pobliskich oÊrod-
ków miejskich. Dewelope-
rom sprzyjajà plany zago-
spodarowania. Rozrasta si´
baza turystyczna, przede
wszystkim hotele i gastrono-
mia. Turystów przyciàga bli-
skoÊç zabytkowego Gdaƒ-
ska, nowoczesnej Gdyni
i morza. Stàd jest tylko 20
km do pi´knych pla˝. 

Mamy przepi´kne tereny
pod turystyk´ rowerowà.

Powstajà projekty kolejnych
tras. Obfite w grzyby lasy
przyciàgajà tak˝e poza sezo-
nem. Jest tu stadion pi∏kar-
ski, boiska, korty tenisowe,
pe∏nowymiarowa hala spor-
towa wraz ze scenà. Nieba-
wem powstanie park miej-
ski wraz ze skate-parkiem
oraz 3 nowe sale gimna-
styczne. Sà tu dwie stadniny
koni. Rzeka Reda jest pe∏na
pstràgów, ∏ososi i troci. Ist-

nieje mo˝liwoÊç urzà-
dzania sp∏ywów kaja-
kowych a˝ do Zatoki
Puckiej. 

– Jakich skojarzeƒ
˝yczy∏by sobie pan na
dêwi´k nazwy Reda
wÊród ludzi z ze-
wnàtrz? 

– Chcia∏bym, aby Re-
da by∏a identyfikowana
na mapie. Aby kojarzy-
∏a si´ jako niewielkie,

ale nowoczesne miasto ak-
tywnych, otwartych ludzi,
gdzie znaleêç mo˝na spokój,
bliskoÊç wspania∏ej przyro-
dy, a jednoczeÊnie t´tniàce-
go ˝yciem Trójmiasta. O dy-
namizmie rozwoju miasta
Êwiadczà umowy z naszymi
miastami partnerskimi ¸o-
wiczem i Lubliƒcem.

Rozmawia∏a Maria Le˝ucha
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Samorzàdowy lider
inwestycyjny

Gmina s∏ynie z wieloletnich
tradycji pszczelarskich. W li-
czàcych 8 tys. mieszkaƒców
Pszczó∏kach (stàd nazwa),
znajduje si´ ok. 40 pasiek,
z blisko tysiàcem rodzin (stad)
pszczelich. Daje to 30 mln psz-
czó∏, zamieszkujàcych t´ ma-
lowniczà gmin´. Bartnictwo
w Pszczó∏kach stanowi wa˝ny
element lokalnych tradycji. 

Pierwsze zapiski o Pszczó∏-
kach pochodzà z 1307 r.

Gmina le˝y na po∏udniu po-

wiatu gdaƒskiego. Jak mówi
Hanna Brejwo, wójt gminy
Pszczó∏ki: – Historycznie
znajdujemy si´ pomi´dzy
trzema krainami: ˚u∏awami
WiÊlanymi, Kociewiem i Ka-
szubami. Pszczó∏ki le˝à przy
drodze krajowej nr 1 i auto-
stradzie A1. Do Gdaƒska jest
stàd 20 km, a do Tczewa 10. 

Pszczó∏ki sà gminà rolni-
czo-przemys∏owà. Z uwagi
na atrakcyjnà lokalizacj´
i rozbudowywanà sieç ko-
munikacyjnà, gmina jest
dogodnym miejscem do
prowadzenia dzia∏alnoÊci
ma∏ych i Êrednich firm,
których dziÊ jest tu ju˝ kil-
kaset. 

Doje˝d˝ajàc do Pszczó-
∏ek, z daleka widoczny jest
XIX-wieczny wiatrak ho-
lenderski. To jeden z naj-
ciekawszych zabytków
gminy. W Skowarczu znaj-
duje si´ Muzeum Miodu,
gdzie mo˝na spróbowaç
ró˝nych gatunków burszty-
nowego przysmaku pszczó∏,
dotknàç wszystkich ekspo-
natów, przymierzyç spe-
cjalne stroje bartników,

a tak˝e zagraç w „Pszczelà
Gmin´”. WymyÊlona przez
uczniów gra, pozwala w za-
bawny sposób poznaç ca∏à
gmin´ i jej histori´.

Miód pszczó∏kowski wy-
twarzany jest w 3 gatun-
kach: majowym, czerwco-
wym i lipcowym – Miody
z Pszczó∏ek zosta∏y wpisane
na krajowà list´ produktów
tradycyjnych – dodaje wójt
gminy.

Maria Le˝ucha
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Tradycyjny miód 

„Liderzy Samorzàdno-
Êci – Gmina Przyja-

zna Inwestorom” to cykl,
w którym uwag´ poÊwi´-
camy roli samorzàdów,
w kontekÊcie euroregio-
nalnego funkcjonowania.
Prezentujemy kierunki
rozwoju i priorytetowe ce-
le, które samorzàdy zamie-
rzajà wdra˝aç, by podno-
siç jakoÊç us∏ug municy-
palnych i poziom ˝ycia
mieszkaƒców. 

Zwracamy te˝ uwag´
czytelnikom na  nowocze-
sne rozwiàzania i technolo-
gie, jakie gminy wprowa-
dzi∏y, by zasiliç polskà go-
spodark´. Wychodzimy
z za∏o˝enia, ˝e troska o ja-
koÊç na tym polu jest klu-
czem do post´pu i osiàga-
nia europejskich oraz Êwia-
towych standardów.

Promowanie polskich
miast i gmin w tym uj´ciu
jest elementem niezb´dnym

w tworzeniu ich silnej pozy-
cji konkurencyjnej, a co za
tym idzie  po˝àdanego ich
obrazu. Cykl ten pozwala
na pozyskanie nowych ob-
szarów wspó∏pracy w wy-
miarze mi´dzynarodowym.

W tym wydaniu prezen-
tujemy 5 gmin woj. pomor-
skiego: Kalisz Pomorski,
Pszczó∏ki, Red´, Tczew
i Tràbki Wielkie oraz gmi-
n´ z woj. mazowieckiego
– Lesznowol´. (red.)

Gmina Kalisz Pomorski jest
jednà z najwi´kszych w Polsce
(pow. 480 km2), z czego lasy
stanowià ponad 50 proc. po-
wierzchni gminy. Kalisz Pomor-
ski stawia na zachowanie wa-
lorów przyrodniczych. 

Gmina le˝y w p∏n.-zach.
Polsce, w woj. zachod-

niopomorskim. Wielki prze-
mys∏ tu nie dotar∏. Czyste
lasy, woda i powietrze sà

najwa˝niejszymi atutami tu-
rystyczno-krajobrazowymi
Kalisza Pomorskiego. – Te-
ren gminy to jeden z najbar-
dziej malowniczych i czy-
stych zakàtków kraju – mó-
wi burmistrz Micha∏ Hypki.
Gmina posiada dobre po∏à-

czenia komunikacyjne ze
Szczecinem, Koszalinem, Pi-
∏à oraz Warszawà. – Pe∏na
infrastruktura komunalna
(wodociàgi, kanalizacja, no-
woczesna oczyszczalnia Êcie-
ków), dobry stan dróg, bli-
skoÊç granicy i droga krajo-
wa nr 10, stwarzajà opty-
malne warunki dla rozwoju
nieucià˝liwego przemys∏u
i drobnej wytwórczoÊci. Wa-
lory przyrodnicze gminy po-

zwalajà równie˝ na rozwój
us∏ug agroturystycznych.

Gmina posiada atrakcyjne
tereny inwestycyjne. Teren
przy ul. Przemys∏owej, to
nieruchomoÊç gruntowa, po-
∏o˝ona na peryferiach mia-
sta. Teren jest wzgl´dnie p∏a-

ski, niezabudowany, niezago-
spodarowany. Doprowadzo-
ne sà media (pràd, gaz i wo-
da), w przysz∏ym roku dopro-
wadzona zostanie kanaliza-
cja. Dzia∏ka przeznaczona
jest na cele gospodarcze. Ce-
na – ok. 25 z∏/m2.

Gmina posiada te˝ teren
pod budow´ hotelu. Nieru-
chomoÊç po∏o˝ona jest nad
jeziorem M∏yƒskim, w bez-
poÊrednim sàsiedztwie kom-
pleksu obiektów sportowych
stadionu miejskiego (boiska
do pi∏ki no˝nej, koszykówki,
siatkówki, korty tenisowe).
Dzia∏ka jest w pe∏ni uzbrojo-
na, niezabudowana. Przezna-
czona jest pod budow´ ze-
spo∏u hotelowego, cz´Êciowo
usadowionego na palach, do
3 kondygnacji. W przypadku
zainteresowania zostanie
sporzàdzona wycena nieru-
chomoÊci i wszcz´ta proce-
dura sprzeda˝y.

Maria Le˝ucha, Jacek Majewski
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Zachowaç natur´

LIDERZY SAMORZÑDNOÂCI 

Gmina przyjazna
inwestorom

Hanna Brejwo, wójt Pszczó∏ek

Gra „Pszczela Gmina”

Wizualizacja hotelu na palach (propozycja architektoniczna)
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Nale˝y do najwi´kszych
gmin powiatu gdaƒskiego.
Liczàca 10 tys. mieszkaƒców
gmina Tràbki Wielkie (woj.
pomorskie) stawia na rozwój
indywidualnego budownic-
twa i inwestycji turystycz-
nych. Osiedlaniu si´ tu na
sta∏e sprzyja pi´kne po∏o˝e-
nie na Wy˝ynie Gdaƒskiej,
przyroda, zdrowy klimat oraz
bliskoÊç Trójmiasta. 

– Skàd si´ wzi´∏a, doÊç
nietypowa nazwa, Tràbki
Wielkie?

– W Âredniowieczu
przebiega∏ t´dy szlak han-
dlowy. Znajdowa∏ si´
punkt, gdzie karawany
mia∏y postoje. Przed wy-
ruszeniem w dalszà drog´,
zwo∏ywano si´ za pomocà

tràb. Stàd nazwa – Tràbki
Wielkie. Na terenie naszej
gminy znajduje si´ rów-
nie˝ miejscowoÊç Tràbki
Ma∏e. KiedyÊ by∏y jeszcze
Tràbki Ârednie, ale dziÊ ta
miejscowoÊç nazywa si´
Kaczki. 

– Gmina ma d∏ugà histo-
ri´, si´gajàcà XIII wieku. 

– Pierwsze wzmianki
o miejscowoÊci pojawi∏y
si´ ju˝ na poczàtku wieku
XIII, choç najprawdopo-
dobniej pod nieco innà na-
zwà. Wówczas by∏a to
wieÊ, która nale˝a∏a do
klasztoru benedyktynów
z Mogilna. Póêniej przecho-
dzi∏a w posiadanie zako-
nów Cystersów i Krzy˝a-
ków. Od XV wieku nale˝a-
∏a ju˝ do Królestwa Pol-
skiego. Mimo kilkusetlet-
niej historii nie ma jednak
u nas praktycznie rdzennej
ludnoÊci. Zdecydowana
wi´kszoÊç mieszkaƒców
gminy, to ludnoÊç nap∏y-
wowa. Blisko tysiàc lat hi-
storii pozostawi∏o na na-
szym terenie wiele zabyt-
ków. Najcenniejszym jest
koÊció∏ w Tràbkach Wiel-
kich, nale˝àcy do jednej
z najstarszych parafii na
Pomorzu. Od kilkuset lat
jest miejscem kultu maryj-
nego. Znajduje si´ tu obraz
Matki Bo˝ej Tràbkowskiej,
koronowany w 1987 r.
w Gdaƒsku przez papie˝a
Jana Paw∏a II.

– Gmin´ przecina droga
w kierunku Gdaƒska. To
zapewne sprzyja rozwojowi.

– Droga Wojewódzka nr
222 dzieli gmin´ na cz´Êci
– rolniczà o bardzo do-

brych glebach i turystycz-
nà, gdzie znajdujà si´
akweny wodne i lasy.
Dzi´ki dogodnemu dojaz-
dowi z Trójmiasta nasza
gmina sta∏a si´ swego ro-
dzaju „sypialnià” dla osób
tam pracujàcych. Coraz
wi´cej osób osiedla si´ tu
na sta∏e, a my takim indy-
widualnym inwestorom
wychodzimy naprzeciw.
Tak˝e budowa pobliskiej
autostrady wp∏ywa na dy-
namiczny rozwój inwesty-
cyjny, g∏ównie w bran˝y
hotelarskiej i gastrono-
micznej. Usytuowanie
gminy na terenach zalesio-

nych, z wijàcymi si´ rzeka-
mi K∏odawa, Styna i Czer-
wona oraz bezpoÊrednia
bliskoÊç aglomeracji spra-
wia, ˝e jest to rejon bardzo
atrakcyjny.

Uda∏o nam si´ zakoƒczyç
inwestycje komunalne,
g∏ównie oÊwiatowe (mamy
pi´kne nowe gimnazjum
i hal´ sportowà). Teraz sta-
wiamy na inwestycje ekolo-
giczne. Chcemy np. upo-
rzàdkowaç kwestie odpa-
dów i Êcieków. 

– Jakie gmina ma ocze-
kiwania pod wzgl´dem in-
westycyjnym?

– Nasz plan zagospoda-
rowania zak∏ada, ˝e pozo-
staniemy gminà rolniczo-
turystycznà. Nie chcemy
inwestowania w przemys∏,
z uwagi na jego negatyw-
ny wp∏yw na Êrodowisko.

Przeznaczamy nasze tere-
ny pod inwestycje nie
ucià˝liwe, jak turystyka,
us∏ugi, rzemios∏o, ma∏e za-
k∏ady funkcjonujàce na po-
trzeby okolicznych miesz-
kaƒców, a tak˝e pod inwe-
stycje mieszkaniowe. Chce-
my rozwijaç si´, w zgodzie
zasadami: gmina ma pozo-
staç przyjaznà, bezpiecznà
i ekologicznà. 

– Jakie atrakcje Tràbki
Wielkie proponujà tury-
stom?

– Posiadamy doÊç bogatà
baz´ hoteli, pensjonatów
i gospodarstw agrotury-
stycznych, np. w miejsco-
woÊci Czàstkowo nad brze-
giem jeziora Bronis∏awa
znajduje si´ najwi´kszy na
tym terenie kompleks
agroturystyczny, a w Z∏ej
Wsi jest hotel. Wiele no-
wych takich obiektów cià-
gle powstaje, np. w Go∏´-
biewie Ârednim. 

Najciekawszà atrakcjà
turystycznà, a zarazem
miejscem spotkaƒ przedsi´-
biorców jest pole golfowe
w miejscowoÊci Postojowo.
To 100-hektarowe, 18-do∏ko-
we pole klasy mistrzow-
skiej zaprojektowa∏ znany
architekt Jeremy Turner.
Pi´kno krajobrazu Pojezie-
rza Kaszubskiego sprawia,
˝e stworzono tu prawdziwà
oaz´ ciszy i spokoju. Pole
golfowe zosta∏o wkompo-
nowane w krajobraz, z uni-

kalnym, naturalnym akwe-
nem wodnym. 

Tymczasem w na terenie
gminy, w Czerniewie, po-
wstaje kolejne pole golfo-
we. Prace sà bardzo za-
awansowane.

W Mierzeszynie mieszka
i tworzy Zygmunt Bukow-
ski – Êwiatowej s∏awy
twórca ludowy, wybitny
poeta i rzeêbiarz. Jego pra-
ce, wykonywane w grani-
cie i drewnie, znajdujà si´
w wielu galeriach i muze-
ach w Polsce i na Êwiecie,
m.in. w Watykanie. Ponad-
to jest autorem i wyko-
nawcà wystroju wn´trz
w wielu koÊcio∏ach na te-
renie Polski.

G∏ównym walorem tury-
stycznym sà pi´kne lasy
oraz malowniczo po∏o˝one
jeziora: Ma∏e w Mierzeszy-
nie, Bronis∏awa w Czàstko-
wie i Sobowidzkie w Sobo-
widzu. Gmina urzeka i ka˝-
dy znajdzie tu coÊ dla sie-
bie, zarówno wczasowicze,
jak i zwolennicy czynnego
wypoczynku, turyÊci, w´d-
karze, rowerzyÊci a tak˝e
mi∏oÊnicy zabytków.

GMINA PRZYJAZNA INWESTOROM / TRÑBKI WIELKIE

Tu warto zamieszkaç

Z B∏a˝ejem Konkolem,
wójtem gminy Tràbki Wielkie,

rozmawia Maria Le˝ucha.

– Historia Tczewa si´ga
roku 1198. Jakie dziedzic-
twa kultury przetrwa∏y do
dnia dzisiejszego?

– Tczew jest jednym z naj-
starszych miast w Polsce.
Nazwa pojawi∏a si´ po raz
pierwszy w 1198 r. w Przy-
wileju Joannitów i brzmia∏a
„Trsow”. To tu powsta∏a
pierwsza na ziemiach pol-
skich rada miejska. Jej
utworzenie w 1258 r. o 2 lata
wyprzedzi∏o lokacj´ miasta.
Jest to jedyny tego typu
przypadek w Polsce. W 2010
r. Tczew b´dzie obchodzi∏
jubileusz 750-lecia uzyska-
nia praw miejskich. 

Do najcenniejszych zabyt-
ków miasta nale˝à: uk∏ad
urbanistyczny Starego Mia-
sta, koÊció∏ z koƒca XIII w.,
pi´cioramienny wiatrak ty-
pu holenderskiego z XIX w.,
zespó∏ budynków dawnej
Fabryki Wyrobów Metalo-
wych, obecnie siedziba Mu-
zeum Wis∏y i Centrum Wy-
stawienniczo-Regionalnego

Dolnej Wis∏y, a przede
wszystkim nasze mosty.
Drogowo-kolejowy wybudo-
wany w latach 1851–-1857,
by∏ wówczas jednym z naj-
d∏u˝szych na Êwiecie (837
metrów). W latach 1888-1891
obok wybudowano nowy
most ˝elazny, bardziej no-
woczesny, wzorowany na
moÊcie na ¸abie pod
Altonà. Stary most
w 2004 r. uznany zosta∏
przez American Socie-
ty of Civil Engineers
(ASCE) za „mi´dzyna-
rodowy zabytek in˝y-
nierii làdowej”. Na tej
samej liÊcie znajduje
sie m.in. Wie˝a Eiffela
w Pary˝u. 

Do dziÊ istnieje ka-
mienica, w której si´
urodzi∏ si´ Jan Rein-
hold Forster (1729-1798).
Znany geograf i przy-
rodnik, uczestnik dru-
giej wyprawy kpt. J.
Cooka dooko∏a Êwiata. 

– W jaki sposób po-
∏o˝enie geograficzne
Tczewa wp∏ywa na je-
go atrakcyjnoÊç?

– Tczew stanowi bram´ do
Metropolii Trójmiejskiej,
przez którà prowadzà szlaki
kolejowo-drogowe, krajowe
i mi´dzynarodowe. O wa˝no-
Êci Tczewa, jako w´z∏a ko-
munikacyjnego, decyduje:
po∏o˝enie (w ciàgu 30 min.
mo˝na dotrzeç z Tczewa do
dworca PKP w Gdaƒsku),
po∏o˝enie w w´êle komuni-
kacyjnym o najwy˝szej ran-
dze w województwie, bli-
skoÊç od budowanej auto-
strady A1, potencja∏ ludno-

Êciowy, koncentracja wyso-
ko kwalifikowanych kadr,
centrum obs∏ugi subregionu,
atrakcyjnoÊç krajoznawcza.

Miasto usytuowane jest
na lewym brzegu Wis∏y. Tyl-
ko nieliczne miasta posiada-
jà porównywalne relacje ˝e-
glugowe, powiàzane z syste-
mem Europy Zachodniej. 

– Co jest magnesem przy-
ciàgajàcym do miasta tych,
którzy chcà tutaj zamiesz-
kaç lub przyjemnie sp´dziç
czas?

– Tczew opiera swój roz-
wój na poszanowaniu war-
toÊci i zasobów dziedzictwa
kulturowego. Unikalnà war-
toÊcià jest Stare Miasto i ob-
szary nadwiÊlaƒskie. Strate-
gicznym celem samorzàdu
miasta, realizowanym kon-
sekwentnie od 1998 roku,
jest odnowa i o˝ywienie te-

go obszaru, podkreÊlenie je-
go historycznych i przyrod-
niczych wartoÊci oraz wyko-
rzystanie go dla potrzeb kul-
tury, rekreacji i turystyki.
Widoczne efekty tego, to
m.in. zagospodarowanie bul-
waru nadwiÊlaƒskiego,
otwarcie przystani ˝eglar-
sko-pasa˝erskiej i Centrum

Wystawienniczo-Regionalne-
go Dolnej Wis∏y. Ta konse-
kwentna polityka miasta
jest dostrzegana tak˝e na ze-
wnàtrz. Âwiadczà o tym ko-
lejne wyró˝nienia i nagrody
przyznawane za miejskie
przedsi´wzi´cia (nagroda
jednego z 7 Cudów Unijnych
Funduszy dla CWRDW, na-
groda Przyjaznego Brzegu,
nagroda marsza∏ka woj-
wództwa pomorskiego za
najlepiej zagospodarowanà
przestrzeƒ publicznà).

Tczew jest atrakcyjnym
miejscem zamieszkania dla
pracujàcych w TrójmieÊcie.
¸atwoÊç i krótki czas do-
jazdu powoduje, i˝ lokalna
oferta jest dogodnie uzu-
pe∏niana w zakresie us∏ug
centrum akademickiego
i kultury. Planowany jest
dalszy rozwój budownic-

twa mieszkaniowego,
szczególnie jednoro-
dzinnego, infrastruk-
tury spo∏ecznej, re-
kreacyjnej, sporto-
wej, informacyjnej
i komunikacyjnej.

– Jakie sà prioryte-
ty w rozwoju miasta,
w jakim kierunku b´-
dzie ono podà˝aç?

– Tczew rozwija si´
jako silny gospodar-
czo oÊrodek subregio-
nalny. Miasto charak-
teryzuje bogata oferta
us∏ug, przyjazne wa-
runki zamieszkania,
uwzgl´dniajàce walo-
ry kulturalne, przy-
rodnicze i mo˝liwoÊci
aktywnej rekreacji.
Wizja ta jest realizo-

wana poprzez dzia∏ania
w czterech obszarach strate-
gicznych: wzrost atrakcyj-
noÊci gospodarczej, rewitali-
zacja starego miasta i obsza-
ru nadwiÊlaƒskiego, wysoka
jakoÊç mieszkalnictwa
i us∏ug miasta, wzmocnienie
potencja∏u kulturowego
i spo∏ecznego.

– Jakich inwestorów ocze-
kuje gmina? Jakie korzyÊci
z tego faktu odczuwajà,
bàdê b´dà odczuwaç miesz-
kaƒcy?

– Tczew jest miastem
o tradycjach przemys∏o-
wych, gdzie dominowa∏y
bran˝e maszynowa, stocz-
niowa oraz przetwórstwo
rolnicze. Po okresie prze-
mian, nastàpi∏a zmiana pro-
filu. Jest on obecnie zdomi-
nowany przez bran˝e wyso-
kich technologii. Systema-
tycznie rozwija si´ ma∏a
i Êrednia przedsi´biorczoÊç.
Analiza kierunków zagospo-
darowania przestrzennego
pokaza∏a nowe szanse roz-
wojowe, wskazujàc na 4 pro-
jekty o istotnym znaczeniu
dla miasta: transportowy
w´ze∏ integracyjny (o pow.
ok. 10 tys. m2), centrum re-
kreacyjno-edukacyjne w do-
linie „Kanonki”, rewitaliza-
cja miasta lokacyjnego, wy-
d∏u˝enie do 3,5 km strefy
nadwiÊlaƒskiej z us∏ugami
turystycznymi.

– Jakich skojarzeƒ ˝yczy∏-
by sobie Pan na dêwi´k na-
zwy „Tczew”?

– Aby nazwa kojarzona
by∏a z pomorskim miastem
nadwiÊlaƒskim, o silnej to˝-
samoÊci historycznej, podej-
mujàcym wspó∏czesne wy-
zwania konkurencyjnej go-
spodarki, a jednoczeÊnie,
osiàgajàcym najwy˝szy wy-
soki poziom zaspokajania po-
trzeb i rozwoju jego miesz-
kaƒców. 

Rozmawia∏a Maria Le˝ucha

GMINA PRZYJAZNA INWESTOROM / TCZEW

Brama Pomorza

Rozmowa z
Miros∏awem Pob∏ockim

Z-cà Prezydenta Miasta Tczewa

Nowootwarta przystaƒ w Tczewie

Pole golfowe w Postojowie (gmina Tràbki Wielkie)
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